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PRAXE REPORTÁŽ

PROMOČENÍ, ALE S DOBRÝM POCITEM. 

JAK SE NARYCHLO SHÁNÍ SKAUTSKÁ POMOC 

PŘI POVODNÍCH

V pátek 13. září zasáhly střední Evropu vydatné deště, které způsobily růst hladin řek 

a na některých místech rozsáhlé a ničivé povodně. Předpovědi, kde vysoká voda zasáhne 

nejvíce, se měnily každý den a žádná obec u řeky si nemohla být jistá, zda se voda 

nerozleje i tam. Páteční prognózy ukazovaly na Brno, tamní skauti proto rychle začali 

svolávat pomoc.

M
ůj čtvrteční návrat z dovolené byl oprav-

du trochu šok. Nad Rakouskem naše 

letadlo pohltily husté dešťové mraky 

a čím více jsme se přibližovali k zemi, tím více ponu-

ré a tmavé bylo naše okolí. Obrovské kaluže na letišti 

nám jen potvrdily, že musí pršet už nějakou dobou 

a celou cestu z Vídně do Brna stále nepřestávalo. 

Když jsem se další den probudila do tohoto ponurého 

počasí a ze všech stran se jako velká voda valily zprávy 

o hrozících povodních, bylo to jako z nějakého špatné-

ho snu. Kolem pátečního poledne se objevila na středis-

kové skupině zpráva, že místostarostka brněnské čtvrti 

Židenice shání dobrovolníky, kteří by měli možnost 

ještě ten večer pomoci s plněním pytlů, které se využí-

vají jako opatření proti povodním. Předala jsem stejně 

jako ostatní vedoucí tuto zprávu do oddílu a našeho ro-

verského kmene a během pár hodin se zpráva musela 

dostat snad ke všem činovníkům střediska. 

Kolem čtvrté hodiny jsme se měli sejít u Židenického 

hřbitova. Když jsem dorazila na místo, potkala jsem 

se nejdříve s dvěma vedoucími oddílu z našeho stře-

diska. Jelikož byla celá akce zorganizovaná narychlo 

AUTORKA LENKA ROTSCHEINOVÁ – POCAHONTAS

Vedoucí brněnského roverského kmene Caudata a studentka architektury. 

Zajímá se především o rovering, ráda organizuje větší střediskové akce 

a ve svém volném čase se věnuje různým formám umění.
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a neměli jsme nejpřesnější informace, měli jsme nej-

dřív trochu problém místo srazu najít, ale nakonec 

jsme se po rozbahněné cestě dostaly až do zvláštního 

dvora.Tam nás spolu s dalšími členy našeho středis-

ka, místostarostky, hasičů a pár dalších dobrovolníků 

přivítala také hromada písku, lopaty a čtyři plničky 

protipovodňových pytlů. 

ZIMA A MOKRO, ALE TAKY PIZZA

Na místě se nás sešlo kolem dvaceti, většinově skauti. 

Když jsme začali s plněním pytlů pískem, byl to 

celkem neřízený chaos. Kolem čtyř plniček, což jsou 

kovové „trychtýře“, na které se nasadí protipovod-

ňové pytle a následně se do nich lopatou sype písek, 

jsme se náhodně střídali a pletli jsme se navzájem 

jeden druhému pod nohy. Do toho se téměř každý 

protipovodňový pytel po naplnění roztrhnul a stal 

se nepoužitelným, takže jsme museli písek vysypat 

a začít znovu, což bylo pro nás bylo značně demo-

tivující. První hodinu jsme tedy pracovali téměř 

bez  progresu. 

Aby toho nebylo málo, stále nepřestávalo pršet a také 

nebylo zrovna nejtepleji. Postupně se ale naštěstí 

všechno v dobré obrátilo. Hasiči nad námi postavili 

stan a po nějaké době bylo také úspěšně zorganizo-

váno dovezení nových pytlů. Také nám byl přivezen 

catering v podobě várnic s teplým čajem. Pak už 

trvalo jen chvíli, než jsme si v plnění pytlů našli 

systém a naše práce začala být konečně efektivní. 

Déšť sice neustával, ale pod postavenými stany na 

nás nepršelo a hromada písku před námi se pomalu, 

ale jistě zmenšovala. Párkrát přijeli hasiči, aby nám 

doplnili vybavení, a také se za námi přijel podívat 

pan starosta. 

Jednou za čas přijelo nákladní auto, do kterého 

jsme naložili naplněné pytle, aby se mohly odvézt 

na potřebná místa. Když se začalo stmívat, přivezli 

nám hasiči lampu a pan starosta pizzu, což nám 

udělalo nesmírnou radost. Bylo jí dost pro všechny, 

a ještě nám byla slíbena druhá várka! Po zasloužené 

přestávce a posilnění pizzou jsme se tedy znovu 

dali do práce a během hodiny a půl jsme nasypali 

do pytlů poslední zbytky písku. Druhá várka pizzy 

přijela akorát včas, a tak jsme zakončili naši práci 

druhou večeří. Pytle se odvezli na základní školy 

v naší městské části a také do nemocnice. Od-

cházeli jsme úplně promočení, zmrzlí a od písku, 

zato ale s dobrým pocitem, že jsme mohli alespoň 

 trochu  pomoct. ¶

Poznámka editora: Kde pomoct 

Brněnské Židenice, které skauti chystali před velkou 

vodou, naštěstí povodně nakonec téměř nezasáhly. 

To se bohužel nedá říct o místech v Olomouckém 

a Moravskoslezském kraji, kde živel napáchal 

obrovské škody. Po povodních je možné se zapojit 

do pomoci zasaženým obcím nebo přispět do růz-

ných sbírek. 

Přehled sbírek najdete například na 

denikn.cz/1521189/

Nabídky a poptávky skautské pomoci se koordinují 

ve facebookové skupině SkautFórum.SPOLEČNÁ FOTKA POMOCNÍKŮ, PO BOKU JSOU VIDĚT NAPLNĚNÉ PYTLE
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Většina skvělých věcí v mém 
životě si mě našla sama

Se zástupcem ředitele Skautského institutu pro vnější vztahy 
a komunikaci Jakubem Ambrozkem – Mravencem o tom, kde 

začínal skautovat, jak se dostal k práci ve Skautském institutu nebo 
o chystané kampani při příležitosti oslav deseti let Skautského 

institutu na Staromáku.

LUKÁŠ POLANSKÝ – LUKY

¬
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Jak a kde jsi začínal skautovat?
Moje první zkušenost se skautingem byla na táboře dív-
čího oddílu, na který jsem tehdy jel se svou nejstarší 
sestrou. Následně jsme se postupně přesunuli do dvoj-
oddílu, který v té době sestával z dívčího i chlapecké-
ho oddílu a později se stal koedukovaným. Mám za se-
bou nejméně patnáct táborů s tímhle oddílem, z čehož 
menší polovinu jsem prožil jako účastník, poté jako ve-
doucí. Ten oddíl se dneska jmenuje MTVS a je z Hodo-
nína ze střediska Přátelství. Název oddílu představuje 
zkratku Mladí Táborníci a Veselá Srdce, což byly ty pů-
vodní dva oddíly, které se pak spojily.

Kde jsi pak působil dál? Proč sis vybral právě Skautský 
institut?
Po odchodu na vysokou do Prahy v roce 2012 jsem i na-
dále chystal táborové programy a pomáhal oddíl na dál-
ku koordinovat. Tímto způsobem to fungovalo několik 
let, neměl jsem důvod v Praze hledat jiný oddíl. V ro-
ce 2014 jsem se dostal do organizačního týmu Středo-
evropského jamboree v Doksech jako zástupce vedou-
cí komunikace. Na základě této zkušenosti jsem byl 
doporučen Miloši Říhovi – Šípkovi, který tehdy sháněl 
do Skautského institutu někoho na komunikaci. Neby-
lo to tak, že bych si Skautský institut vybral já. Jako vět-
šina skvělých věcí v mém životě si mě to našlo.

Jak vznikl Skautský institut a jaké byly tvé začátky v něm?
Skautský institut jako zvláštní organizační jednotka byl 
založen už v roce 1999, nicméně dlouhé roky plnil čis-
tě funkci správy archiválií z historie českého skautin-
gu. V roce 2013 byl ředitelem jmenovaný Šípek, který 
se do té doby na Ústředí staral o jedno ze strategických 
témat, v rámci čehož vznikly projekty Skautské století 
a Skautská vize. A právě tyhle projekty se tehdy spojily 

se Skautským institutem pod název Skautský institut. 
Záhy začala vyjednávání s magistrátem o tom, zda by 
bylo možné v nějakých volných prostorách, které patří 
Praze, začít dělat veřejnou činnost, která byla popsaná 
v poslání Skautského institutu.

Na podzim roku 2014 jsme se sešli se Šípkem 
a on mi říkal, jaké plány se Skautským institutem má. 
Na Malém náměstí mi ukazoval okna jednoho domu 
s tím, že bychom mohli působit právě tam. O pár měsí-
ců později, v prosinci 2014, jsme skutečně klíče od těch 
prostor dostali. Dlouho jsem pak ve Skautském institu-
tu působil jako dobrovolník, ale tím, jak rostlo množ-
ství komunikační agendy, přestalo to být funkční ja-
ko dobrovolnický úvazek. Časem jsem plynule přešel 
do fáze, kdy se mojí skautskou náplní stal na plný úva-
zek Skautský institut.

Prozradíš víc o náplni své práce ve Skautském institutu? 
Na stejné pozici tu pracuješ už deset let.
Na jednu stranu je to stejná pozice, ale Skautský insti-
tut se za tu dobu hodně posunul a rozrostl. Ze začát-
ku jsme se Šípkem a Anetou Adámkovou všechno řešili 
v podstatě ve třech. Dneska má Skautský institut 60 li-
dí v osmi týmech (tvůrčích skupinách) a podpůrných 
skupinách, dále je do jeho činnosti zapojeno dalších 
200 dobrovolníků nebo lidí na dohodu. Každá tvůr-
čí skupina má na starosti nějaké téma, např. SI v kra-
jině (Patronáty s péčí o krajinu a environmentální vý-
chovou), Troufni SI (zakládání Skautských institutů 
a skauting pro dospělé), SI kabinet, kde připravujeme 
programy inspirované skautingem určené pro formál-
ní vzdělávání pro školy a učitele, atd. Všechna témata 
spojuje poslání Skautského institutu a skutečnost, že 
ta témata jsou na hranici mezi skautingem a společnos-
tí, kde cítíme potenciál obohacení jedním nebo ideál-
ně oběma směry. Další rozměr jsou samozřejmě veřej-
né prostory a nepochybně i Skautský archiv. To všechno 
jsou oblasti, kterým se v rámci komunikace věnujeme. 
Je to hodně pestré.

Jakou největší výzvu ti práce ve Skautském institutu do-
sud přichystala? Byla to sbírka pro Ukrajinu? Ještě ně-
co dalšího?
Sbírka pro Ukrajinu byla velká výzva, ale poměrně krát-
kodobá. Na základě sbírky sice vzniklo několik dlou-
hodobějších iniciativ, se kterými jsme nepočítali, ale 
samotná sbírka se udála během jediného víkendu. Vel-
mi nám tehdy pomohlo, že jsme věděli, komu je sbír-
ka určena, co potřebuje a jak tam věci dopravíme, jeli-
kož u nás na baru v té době pracovala skautka původem 
z Ukrajiny, která byla v kontaktu s tamními skauty. Ne-
byla to komunikační výzva v tom smyslu, že by se sbírka 

„ Dnes má Skautský 
institut 60 lidí v osmi 

týmech a podpůrných 
skupinách, dále je do jeho 
činnosti zapojeno dalších 

200 dobrovolníků nebo lidí 
na dohodu.

Hovory o skautování

EKO výzva Světýlka

V letošním 

Světýlku ti 

pomocí výzev

 a úkolů ukážeme, 

jak chránit přírodu, 

aby nám vydržela 

co nejdéle. Splněním 

úkolů máš navíc 

možnost získat od 

Světýlka za tuto 

ekologickou výzvu 

speciální nášivku.
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V každém Světýlku vyjde sada úkolů, kterou bys měl sám či 

s šestkou/smečkou splnit. Jejich plnění bude vyžadovat dokumen-

taci – někdy fotoaparát, někdy něco psaného či kresleného. Vždy 

hotové úkoly pošli na adresu – svetylko@skaut.cz. Pro jednoduchou 

orientaci používej pro všechny zprávy jednu e-mailovou adresu 

a do předmětu napiš: Strakapoud – „tvoje přezdívka“

StrakapoudStrakapoudohroženýohroženýNENE
Co s tím?Co s tím?

Třídění odpaduTřídění odpadu

Řešení z předešlé dvoustrany:

 1-B, 2-I, 3-A, 4-D, 5-C, 6-G, 7-E, 8-H, 9-F

I-c, II-d, III-a, IV-b, V-e, VI-f   Podzim je tady

Pokus se doma začít třídit co nejvíce 

odpadu, co jde. Po 14 dnech třídění 

odpověz na následující otázky:

-  jaké kontejnery pro tříděný odpad 

jste využívali?

-  jakého odpadu bylo nejvíce?

-  jakého odpadu bylo nejméně?

-  jak daleko od tvého domu se nachází 

nádoby na tříděný odpad?

Odpovědi pošli do redakce.

EKO výzva Světýlka
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Připravila: Hopsinka, ilustrace: Oskar

V každém Světýlku vyjde sada úkolů, kterou bys měl sám či 

s šestkou/smečkou splnit. Jejich plnění bude vyžadovat dokumen-

taci – někdy fotoaparát, někdy něco psaného či kresleného. Vždy 

hotové úkoly pošli na adresu – svetylko@skaut.cz. Pro jednoduchou 

orientaci používej pro všechny zprávy jednu e-mailovou adresu 

a do předmětu napiš: Strakapoud – „tvoje přezdívka“

Cílem akce je zbavit přírodu odpadu, 

který zde nemá co dělat. 

A váš úkol? Jednoduchý. Máte rovnou 

tři možnosti, jak tento bod splnit.

1. Zúčastni se akce Ukliďme Česko.

2. Uspořádejte se šestkou či oddílem vlastní 

akci Ukliďme Česko – zaměřit se můžete 

třeba na okolí klubovny či tábořiště.

3. Během výletu do přírody uklízej – 

vezmi si s sebou odpadkový pytel a snaž 

se ho celý naplnit odpadky a vytřídit.

Některé odpadky se v přírodě rozloží a stanou 

se součástí půdy. Jiné se nerozloží či jejich 

rozklad trvá velmi dlouho. 

Vyzkoušejte si jednoduchý pokus. 

Budete potřebovat: lopatku, okusek od jablka, 

list salátu, slupku od banánu, obal od sušenky 

a kus polystyrenu. Pro každý odpadek vyhlubte 

díru a odpadek zde zakopejte. Místa, kde jsou 

jednotlivé odpadky zahrabané, si označte. 

Po 1 měsíci se na místo vraťte a odpadky 

vykopejte. Které odpadky jsou rozložené a 

které ne? Jak pomohou či uškodí přírodě? 

Odpověď na tyto otázky a fotku vašeho 

pokusu pošlete do redakce.

Pokus se konkrétní odpadky spojit s 
časem, jak dlouho trvá jejich rozklad. 

ohroženýohrožený Ukliďme ČeskoUkliďme Česko Rozklad odpaduRozklad odpadu

    Řešení: - žvýkačka – 50 let 

- plechovka – 15 let - nápojový 

karton – 100 let - list papíru – 2-5 

měsíců - sklo – nikdy - PET lahev – 

více jak 100 let

50 let50 let

100 let100 let

nikdynikdy

15 let15 let25 měsíců25 měsíců

více jak 100 let
více jak 100 let

Pošli fotku z tvé akce. 

Co nejdivnějšího jste během úklidu 

našli? Kolik jste uklidili odpadků?

MARTIN SEDMERA – INTOŠVýchovný zpravodaj v pražské Zbraslavi, instruktor rádcovského kurzu a člen Skautského odboru, kde se věnuje podpoře rádců a rádkyň. 

Nezapomeňme  
na rádce  

a rádkyně
Jak podporovat jejich rozvoj na úrovni oddílu nebo střediska

Kompetentní rádci a rádkyně jsou jednou z nejdůležitějších součástí družinového systému, který je základním staveb-ním kamenem výchovy v oddílech skautů a skautek. Jako ve-dení oddílu se spoléháme na to, že připravují kvalitní pro-gram, jenž mladší členy a členky v oddíle rozvíjí, a zodpo-vědně vedou svoji družinu. Tento úkol je však výzvou, se kterou jim mají oddíloví vedoucí nebo výchovní zpravoda-jové pomoci. V tomto článku si představíme některé ze způ-sobů, jak rádce a rádkyně v jejich roli podpořit. 
V ODDÍLE
Oddíl je primárním zdrojem inspirace a rozvoje rádců a rád-kyň. Začínající vedení družin replikuje to, co sami zažili, když byli ve skautském věku. Efektivním nástrojem, jak mo-hou začínající nebo budoucí rádci a rádkyně nabývat rádcov-ských kompetencí, je systém nástupnictví. Budoucí rádci a rádkyně jsou nejprve v podrádcovské roli a postupně se seznamují s vedením družiny a zkouší si připravovat a vést programy. S tím jim pomáhají i ostatní ve vedení družiny.Oporou týmům, které vedou družiny, mohou být zkuše-nější vedoucí, oddíloví rádci a rádkyně, nejlépe takoví, kteří 

sami družinu v minulosti vedli. Říkáme jim družinoví pa-troni/patronky a právě oni pomáhají družinám v pláno-vání jejich další činnosti, kontrolují připravenost programu a jsou nejbližší spojkou ve vedení oddílu. Rádcům a rád-kyním poskytují zpětnou vazbu na připravené programy a pomáhají jim reflektovat odvedené schůzky a akce. Mís-tem pro posezení s patronem či patronkou mohou být oddí-lové rady, ale například i chvilka po schůzce. Pokud má je-den patronující na starosti více družin, může být vhodné si na každou najít jiný čas. Jejich rolí není vést družinu místo rádců a rádkyň ani je kontrolovat v průběhu schůzek, ale podporovat je a nechat jim prostor se rozvíjet a dělat chyby.Oddílové rady jsou také místem, kde může probíhat vzdělávání rádců a rádkyň zprostředkované vedením od-dílu. Věnujte na radě čas předání tématu, které je pro rádce a rádkyně aktuální a atraktivní, například jak pracovat na schůzce s mobily nebo zajímavý způsob zapojení bodů ze stezky do programu. Čas nemusí být vyhrazen přímo na setkání celé oddílové rady, lze dělat setkání pouze pro ve-dení družin.
Nebojte se čerpat inspiraci z nápadů, s nimiž přijdou rádci a rádkyně sami. Obohacením může být pozváním hosta z vnějšku oddílové rady, který si program připraví. Podpůrným nástrojem pro zařazení vzdělání rádců a rád-kyň do programu oddílových rad jsou nově vzniklé nabídky programů Posilme rádcování (viz ̂ bit.ly/posilme-radcovani).Kromě vzdělávání by součástí oddílových rad měla být družinová okénka, kde mají družiny příležitost představit, co v uplynulém čase dělaly, jaké mají plány, ale i co je trápí a s čím potřebují od oddílové rady pomoci.

VE STŘEDISKU
Vzdělávání a rozvoj rádců a rádkyň může probíhat i na úrovni střediska, a to formou většího setkání pro všechny vedoucí ve středisku, od rádců a rádkyň po vedení oddílů. 
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 Posilujeme rádcování a restartujeme rovering!Nabídka na podporu dvou důležitých témat má také svou finanční podporu, a tak se můžete těšit (a těžit) z toho, že hnutí nabízí od letošního podzima dva šab-lonové kurzy na podporu: ⟶ rádcování – více zde: ^bit.ly/posilme-radcovani  ⟶ rozjezdu roveringu – více zde: ^bit.ly/rover-restartVe zkratce to znamená, že někdo namyslel a nachys-tal podporu, o kterou si stačí napsat a přímo ve va-šich jednotkách ji aplikovat. Účinek se jistě dostaví. Pojďte si pro něj! ×

Širší účastnická skupina umožňuje rozmanitější inspiraci, ale zároveň je těžší hledat témata, která jsou zajímavá pro všechny. Příkladem takových témat jsou odměny a tresty, formy získávání zpětné vazby, vedení reflexe nebo ohlížení se za skautským rokem.

RÁDCOVSKÁ DRUŽINASpecifičtějším nástrojem je rádcovská družina, jejímiž členy a členkami jsou rádci, rádkyně, podrádci a podrád-kyně všech družin ve středisku. Taková družina se schází jednou za měsíc až dva. Program jí připravují zejména vý-chovní zpravodajové a zpravodajky nebo členi a členky oddí-lových rad. Výhodou setkávání napříč oddíly (či družinami) je možnost vzájemně se inspirovat programy ostatních. Na úvod většiny schůzek jsme na středisku proto zařadili program „Rádcovské show and tell“, kdy si představujeme jeden zajímavý, inovativní nebo propracovaný program, který jsme za dobu od poslední schůzky rádcovské družiny vedli. Kromě vzájemné inspirace si tak procvičíme i réto-rické dovednosti. 
Další pravidelnou náplní rádcovských schůzek je spo-lečná příprava programu, například se zaměřením na kon-krétní oblast stezky nebo odborku. Možnost pracovat na schůzce s někým jiným než obvykle a šance dostávat zpět-nou vazbu od zkušenějších vedoucích přímo při kreativním procesu je efektivním způsobem, jak rozvíjet rádce a rád-kyně v přípravě kvalitního programu a zároveň v dávání i přijímání zpětné vazby.

Setkání rádcovské družiny jsou kromě vzdělávacích programů naplněna hrami a programy, které si účastníci sami zažijí a mohou je použít jako inspiraci na vlastní schůzky. Témata zpracovávaná na schůzkách vybírají, vy-bírají rádci a rádkyně sami z nabídky sestavené těmi, kdo rádcovské schůzky připravují. Příklady témat jsou zapojo-vání stezky a odborek do programu, autorita, řešení kon-fliktů v družině nebo plánování osobního rozvoje.Kromě schůzek mohou být programem rádcovské dru-žiny i výpravy nebo přespání v klubovně, které doplní pra-videlnou činnost schůzek a napomůžou stmelení skupiny.
RÁDCOVSKÉ KURZY
Jednorázovým doplněním k dlouhodobým nástrojům před-staveným výše jsou rádcovské kurzy. Jde o zpravidla víken-dová setkání určená pro budoucí i stávající rádce a rádkyně. Kurzy mohou sestávat z několika víkendů, ale mohou mít podobu i jednoho setkání. Jsou místem pro seznamování a výměnu zkušeností, inspiraci a motivaci rádců a rádkyň a prostorem pro vzdělávání a rozvoj. Kurzy lze uspořádat i na střediskové úrovni. Připravit celý takový kurz se může zdát jako výzva, je to však investice do kvality výchovy ve středisku i do budoucích vedoucích. Průvodcem přípra-vou kurzu je Metodika vzdělávání na rádcovských kur-zech (^bit.ly/radcovska-metodika), která práci usnadňuje.Kromě střediskových rádcovských kurzů existuje i nabídka kurzů na úrovni okresu, kraje nebo kurzů ote-vřených komukoli. Nabídku některých kurzů naleznete v databázi vzdělávacích akcí (^bit.ly/radcovske-kurzy). Rádcovské kurzy bývají prvním větším seznámením se skautingem mimo vlastní středisko, a jsou tak zdroji nové inspirace, přátelství a zážitků. Podporujte vaše rádce a rádkyně v tom vyrážet na kurzy mimo středisko. 

Pokud takový kurz ve vašem okolí není, zkuste pomoci jeho vzniku například v okrese či kraji.Pro zkušenější rádce a rádkyně, kteří vedou déle než rok, jsou určena rádcovská setkání Žirafa. Jde o motivační akce, které jsou oproti rádcovským kurzům ještě více zamě-řeny na zážitky. Žirafy jsou pořádány na úrovni krajů či re-gionů (protože ne každý kraj má svoji Žirafu), viz ̂ radce.skaut.cz/zirafy. 
Kromě rádcovských kurzů a Žiraf jsou příležitostmi pro rozvoj akce jako Svojsíkův závod nebo Hra družin (celo-roční hra probíhající prostřednictvím časopisu Skaut plná úkolů pro družiny). Vedení družin může v praxi využít na-byté kompetence související s řízením družiny a získat zpět-nou vazbu na oblasti, v nichž se mají s družinou posunout.

ZÁVĚR
Může se zdát, že není snadné najít čas pro rozvoj rádců a rádkyň. Smysl dává mu věnovat i jen pár minut s patro-nem po konci schůzky, půlhodinku na oddílové radě nebo jednu schůzku měsíčně v rádcovské družině. Tato investo-vaná energie se projeví v podobě kompetentních vedoucích družin, kteří připravují kvalitní a rozvojový program. Dru-žinové schůzky jsou to, co utváří skauty a skautky ve věku, kdy řada z nich skauting opouští. Nezapomeňme proto při plánování oddílové činnosti i na podporu rádců a rádkyň.
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Myslíš, že 
výtah je jen 

pro starší 
lidi?

K čemu je v metru  
výtah, když rychle a vesele 
seběhnu po schodech dolů 

na nástupiště?

Vyberte ze seznamu a nakreslete nebo spojte do 6 kroužků, 

kdo nejčastěji používá výtah v metru. 

Pomozte handicapovanému ptáčkovi co nejsnadněji překročit 

všechny bariéry a dokreslete, jak má vypadat bezbarjérový přístup. 

Jak to je
Jak by to 
bylo lepší

Jak to je
Jak by to 
bylo lepší

Vozíčkář Člověk se psem Důchodce Sportovec s kolem

Rodič s kočárkem Rodina s dětmi Člověk s těžkým nákladem

Unavený člověk Nevidomý člověk s hůlkou

7

Děti, kolem nás je 
spousta lidi, kteří se od 
nás liší. Někteří špatně 

slyší, někdo se pohybuje 
jen na vozíku, jiní 

mají potíže se zrakem, 
a proto mají parťáka 

vodicího psa, který jim 
pomáhá dojít všude, 

kam potřebují. 
Ten pes je tak chytrý!  

Ty joooo!

Je mi moc líto 

takových lidí… chci 

jim pomoci…

V České republice 

existují nadace pro 

takové lidi, třeba Světlo 

pro Světlušku.

Bene, to 

není světluška 

jako brouk, ale 

organizace, kde 

hodně podporují 

nevidomé nebo 

zrakově  

postižené.

Světlušky 

mám rád!

Jo, ahaaa!

Najděte a řekněte si, jaké bariéry pro 

handicapované máte v okolí klubovny, 

při cestě do školy a domů.

Ceník inzerce 2025
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PROMOČENÍ, ALE S DOBRÝM POCITEM. 

JAK SE NARYCHLO SHÁNÍ SKAUTSKÁ POMOC 

PŘI POVODNÍCH

V pátek 13. září zasáhly střední Evropu vydatné deště, které způsobily růst hladin řek 

a na některých místech rozsáhlé a ničivé povodně. Předpovědi, kde vysoká voda zasáhne 

nejvíce, se měnily každý den a žádná obec u řeky si nemohla být jistá, zda se voda 

nerozleje i tam. Páteční prognózy ukazovaly na Brno, tamní skauti proto rychle začali 

svolávat pomoc.

M
ůj čtvrteční návrat z dovolené byl oprav-

du trochu šok. Nad Rakouskem naše 

letadlo pohltily husté dešťové mraky 

a čím více jsme se přibližovali k zemi, tím více ponu-

ré a tmavé bylo naše okolí. Obrovské kaluže na letišti 

nám jen potvrdily, že musí pršet už nějakou dobou 

a celou cestu z Vídně do Brna stále nepřestávalo. 

Když jsem se další den probudila do tohoto ponurého 

počasí a ze všech stran se jako velká voda valily zprávy 

o hrozících povodních, bylo to jako z nějakého špatné-

ho snu. Kolem pátečního poledne se objevila na středis-

kové skupině zpráva, že místostarostka brněnské čtvrti 

Židenice shání dobrovolníky, kteří by měli možnost 

ještě ten večer pomoci s plněním pytlů, které se využí-

vají jako opatření proti povodním. Předala jsem stejně 

jako ostatní vedoucí tuto zprávu do oddílu a našeho ro-

verského kmene a během pár hodin se zpráva musela 

dostat snad ke všem činovníkům střediska. 

Kolem čtvrté hodiny jsme se měli sejít u Židenického 

hřbitova. Když jsem dorazila na místo, potkala jsem 

se nejdříve s dvěma vedoucími oddílu z našeho stře-

diska. Jelikož byla celá akce zorganizovaná narychlo 

AUTORKA LENKA ROTSCHEINOVÁ – POCAHONTAS

Vedoucí brněnského roverského kmene Caudata a studentka architektury. 

Zajímá se především o rovering, ráda organizuje větší střediskové akce 

a ve svém volném čase se věnuje různým formám umění.
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a neměli jsme nejpřesnější informace, měli jsme nej-

dřív trochu problém místo srazu najít, ale nakonec 

jsme se po rozbahněné cestě dostaly až do zvláštního 

dvora.Tam nás spolu s dalšími členy našeho středis-

ka, místostarostky, hasičů a pár dalších dobrovolníků 

přivítala také hromada písku, lopaty a čtyři plničky 

protipovodňových pytlů. 

ZIMA A MOKRO, ALE TAKY PIZZA

Na místě se nás sešlo kolem dvaceti, většinově skauti. 

Když jsme začali s plněním pytlů pískem, byl to 

celkem neřízený chaos. Kolem čtyř plniček, což jsou 

kovové „trychtýře“, na které se nasadí protipovod-

ňové pytle a následně se do nich lopatou sype písek, 

jsme se náhodně střídali a pletli jsme se navzájem 

jeden druhému pod nohy. Do toho se téměř každý 

protipovodňový pytel po naplnění roztrhnul a stal 

se nepoužitelným, takže jsme museli písek vysypat 

a začít znovu, což bylo pro nás bylo značně demo-

tivující. První hodinu jsme tedy pracovali téměř 

bez  progresu. 

Aby toho nebylo málo, stále nepřestávalo pršet a také 

nebylo zrovna nejtepleji. Postupně se ale naštěstí 

všechno v dobré obrátilo. Hasiči nad námi postavili 

stan a po nějaké době bylo také úspěšně zorganizo-

váno dovezení nových pytlů. Také nám byl přivezen 

catering v podobě várnic s teplým čajem. Pak už 

trvalo jen chvíli, než jsme si v plnění pytlů našli 

systém a naše práce začala být konečně efektivní. 

Déšť sice neustával, ale pod postavenými stany na 

nás nepršelo a hromada písku před námi se pomalu, 

ale jistě zmenšovala. Párkrát přijeli hasiči, aby nám 

doplnili vybavení, a také se za námi přijel podívat 

pan starosta. 

Jednou za čas přijelo nákladní auto, do kterého 

jsme naložili naplněné pytle, aby se mohly odvézt 

na potřebná místa. Když se začalo stmívat, přivezli 

nám hasiči lampu a pan starosta pizzu, což nám 

udělalo nesmírnou radost. Bylo jí dost pro všechny, 

a ještě nám byla slíbena druhá várka! Po zasloužené 

přestávce a posilnění pizzou jsme se tedy znovu 

dali do práce a během hodiny a půl jsme nasypali 

do pytlů poslední zbytky písku. Druhá várka pizzy 

přijela akorát včas, a tak jsme zakončili naši práci 

druhou večeří. Pytle se odvezli na základní školy 

v naší městské části a také do nemocnice. Od-

cházeli jsme úplně promočení, zmrzlí a od písku, 

zato ale s dobrým pocitem, že jsme mohli alespoň 

 trochu  pomoct. ¶

Poznámka editora: Kde pomoct 

Brněnské Židenice, které skauti chystali před velkou 

vodou, naštěstí povodně nakonec téměř nezasáhly. 

To se bohužel nedá říct o místech v Olomouckém 

a Moravskoslezském kraji, kde živel napáchal 

obrovské škody. Po povodních je možné se zapojit 

do pomoci zasaženým obcím nebo přispět do růz-

ných sbírek. 

Přehled sbírek najdete například na 

denikn.cz/1521189/

Nabídky a poptávky skautské pomoci se koordinují 

ve facebookové skupině SkautFórum.SPOLEČNÁ FOTKA POMOCNÍKŮ, PO BOKU JSOU VIDĚT NAPLNĚNÉ PYTLE
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Většina skvělých věcí v mém 
životě si mě našla sama

Se zástupcem ředitele Skautského institutu pro vnější vztahy 
a komunikaci Jakubem Ambrozkem – Mravencem o tom, kde 

začínal skautovat, jak se dostal k práci ve Skautském institutu nebo 
o chystané kampani při příležitosti oslav deseti let Skautského 

institutu na Staromáku.

LUKÁŠ POLANSKÝ – LUKY

¬
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Jak a kde jsi začínal skautovat?
Moje první zkušenost se skautingem byla na táboře dív-
čího oddílu, na který jsem tehdy jel se svou nejstarší 
sestrou. Následně jsme se postupně přesunuli do dvoj-
oddílu, který v té době sestával z dívčího i chlapecké-
ho oddílu a později se stal koedukovaným. Mám za se-
bou nejméně patnáct táborů s tímhle oddílem, z čehož 
menší polovinu jsem prožil jako účastník, poté jako ve-
doucí. Ten oddíl se dneska jmenuje MTVS a je z Hodo-
nína ze střediska Přátelství. Název oddílu představuje 
zkratku Mladí Táborníci a Veselá Srdce, což byly ty pů-
vodní dva oddíly, které se pak spojily.

Kde jsi pak působil dál? Proč sis vybral právě Skautský 
institut?
Po odchodu na vysokou do Prahy v roce 2012 jsem i na-
dále chystal táborové programy a pomáhal oddíl na dál-
ku koordinovat. Tímto způsobem to fungovalo několik 
let, neměl jsem důvod v Praze hledat jiný oddíl. V ro-
ce 2014 jsem se dostal do organizačního týmu Středo-
evropského jamboree v Doksech jako zástupce vedou-
cí komunikace. Na základě této zkušenosti jsem byl 
doporučen Miloši Říhovi – Šípkovi, který tehdy sháněl 
do Skautského institutu někoho na komunikaci. Neby-
lo to tak, že bych si Skautský institut vybral já. Jako vět-
šina skvělých věcí v mém životě si mě to našlo.

Jak vznikl Skautský institut a jaké byly tvé začátky v něm?
Skautský institut jako zvláštní organizační jednotka byl 
založen už v roce 1999, nicméně dlouhé roky plnil čis-
tě funkci správy archiválií z historie českého skautin-
gu. V roce 2013 byl ředitelem jmenovaný Šípek, který 
se do té doby na Ústředí staral o jedno ze strategických 
témat, v rámci čehož vznikly projekty Skautské století 
a Skautská vize. A právě tyhle projekty se tehdy spojily 

se Skautským institutem pod název Skautský institut. 
Záhy začala vyjednávání s magistrátem o tom, zda by 
bylo možné v nějakých volných prostorách, které patří 
Praze, začít dělat veřejnou činnost, která byla popsaná 
v poslání Skautského institutu.

Na podzim roku 2014 jsme se sešli se Šípkem 
a on mi říkal, jaké plány se Skautským institutem má. 
Na Malém náměstí mi ukazoval okna jednoho domu 
s tím, že bychom mohli působit právě tam. O pár měsí-
ců později, v prosinci 2014, jsme skutečně klíče od těch 
prostor dostali. Dlouho jsem pak ve Skautském institu-
tu působil jako dobrovolník, ale tím, jak rostlo množ-
ství komunikační agendy, přestalo to být funkční ja-
ko dobrovolnický úvazek. Časem jsem plynule přešel 
do fáze, kdy se mojí skautskou náplní stal na plný úva-
zek Skautský institut.

Prozradíš víc o náplni své práce ve Skautském institutu? 
Na stejné pozici tu pracuješ už deset let.
Na jednu stranu je to stejná pozice, ale Skautský insti-
tut se za tu dobu hodně posunul a rozrostl. Ze začát-
ku jsme se Šípkem a Anetou Adámkovou všechno řešili 
v podstatě ve třech. Dneska má Skautský institut 60 li-
dí v osmi týmech (tvůrčích skupinách) a podpůrných 
skupinách, dále je do jeho činnosti zapojeno dalších 
200 dobrovolníků nebo lidí na dohodu. Každá tvůr-
čí skupina má na starosti nějaké téma, např. SI v kra-
jině (Patronáty s péčí o krajinu a environmentální vý-
chovou), Troufni SI (zakládání Skautských institutů 
a skauting pro dospělé), SI kabinet, kde připravujeme 
programy inspirované skautingem určené pro formál-
ní vzdělávání pro školy a učitele, atd. Všechna témata 
spojuje poslání Skautského institutu a skutečnost, že 
ta témata jsou na hranici mezi skautingem a společnos-
tí, kde cítíme potenciál obohacení jedním nebo ideál-
ně oběma směry. Další rozměr jsou samozřejmě veřej-
né prostory a nepochybně i Skautský archiv. To všechno 
jsou oblasti, kterým se v rámci komunikace věnujeme. 
Je to hodně pestré.

Jakou největší výzvu ti práce ve Skautském institutu do-
sud přichystala? Byla to sbírka pro Ukrajinu? Ještě ně-
co dalšího?
Sbírka pro Ukrajinu byla velká výzva, ale poměrně krát-
kodobá. Na základě sbírky sice vzniklo několik dlou-
hodobějších iniciativ, se kterými jsme nepočítali, ale 
samotná sbírka se udála během jediného víkendu. Vel-
mi nám tehdy pomohlo, že jsme věděli, komu je sbír-
ka určena, co potřebuje a jak tam věci dopravíme, jeli-
kož u nás na baru v té době pracovala skautka původem 
z Ukrajiny, která byla v kontaktu s tamními skauty. Ne-
byla to komunikační výzva v tom smyslu, že by se sbírka 

„ Dnes má Skautský 
institut 60 lidí v osmi 

týmech a podpůrných 
skupinách, dále je do jeho 
činnosti zapojeno dalších 

200 dobrovolníků nebo lidí 
na dohodu.

Hovory o skautování

EKO výzva Světýlka

V letošním 

Světýlku ti 

pomocí výzev

 a úkolů ukážeme, 

jak chránit přírodu, 

aby nám vydržela 

co nejdéle. Splněním 

úkolů máš navíc 

možnost získat od 

Světýlka za tuto 

ekologickou výzvu 

speciální nášivku.

12

V každém Světýlku vyjde sada úkolů, kterou bys měl sám či 

s šestkou/smečkou splnit. Jejich plnění bude vyžadovat dokumen-

taci – někdy fotoaparát, někdy něco psaného či kresleného. Vždy 

hotové úkoly pošli na adresu – svetylko@skaut.cz. Pro jednoduchou 

orientaci používej pro všechny zprávy jednu e-mailovou adresu 

a do předmětu napiš: Strakapoud – „tvoje přezdívka“

StrakapoudStrakapoudohroženýohroženýNENE
Co s tím?Co s tím?

Třídění odpaduTřídění odpadu

Řešení z předešlé dvoustrany:

 1-B, 2-I, 3-A, 4-D, 5-C, 6-G, 7-E, 8-H, 9-F

I-c, II-d, III-a, IV-b, V-e, VI-f   Podzim je tady

Pokus se doma začít třídit co nejvíce 

odpadu, co jde. Po 14 dnech třídění 

odpověz na následující otázky:

-  jaké kontejnery pro tříděný odpad 

jste využívali?

-  jakého odpadu bylo nejvíce?

-  jakého odpadu bylo nejméně?

-  jak daleko od tvého domu se nachází 

nádoby na tříděný odpad?

Odpovědi pošli do redakce.

EKO výzva Světýlka
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Připravila: Hopsinka, ilustrace: Oskar

V každém Světýlku vyjde sada úkolů, kterou bys měl sám či 

s šestkou/smečkou splnit. Jejich plnění bude vyžadovat dokumen-

taci – někdy fotoaparát, někdy něco psaného či kresleného. Vždy 

hotové úkoly pošli na adresu – svetylko@skaut.cz. Pro jednoduchou 

orientaci používej pro všechny zprávy jednu e-mailovou adresu 

a do předmětu napiš: Strakapoud – „tvoje přezdívka“

Cílem akce je zbavit přírodu odpadu, 

který zde nemá co dělat. 

A váš úkol? Jednoduchý. Máte rovnou 

tři možnosti, jak tento bod splnit.

1. Zúčastni se akce Ukliďme Česko.

2. Uspořádejte se šestkou či oddílem vlastní 

akci Ukliďme Česko – zaměřit se můžete 

třeba na okolí klubovny či tábořiště.

3. Během výletu do přírody uklízej – 

vezmi si s sebou odpadkový pytel a snaž 

se ho celý naplnit odpadky a vytřídit.

Některé odpadky se v přírodě rozloží a stanou 

se součástí půdy. Jiné se nerozloží či jejich 

rozklad trvá velmi dlouho. 

Vyzkoušejte si jednoduchý pokus. 

Budete potřebovat: lopatku, okusek od jablka, 

list salátu, slupku od banánu, obal od sušenky 

a kus polystyrenu. Pro každý odpadek vyhlubte 

díru a odpadek zde zakopejte. Místa, kde jsou 

jednotlivé odpadky zahrabané, si označte. 

Po 1 měsíci se na místo vraťte a odpadky 

vykopejte. Které odpadky jsou rozložené a 

které ne? Jak pomohou či uškodí přírodě? 

Odpověď na tyto otázky a fotku vašeho 

pokusu pošlete do redakce.

Pokus se konkrétní odpadky spojit s 
časem, jak dlouho trvá jejich rozklad. 

ohroženýohrožený Ukliďme ČeskoUkliďme Česko Rozklad odpaduRozklad odpadu

    Řešení: - žvýkačka – 50 let 

- plechovka – 15 let - nápojový 

karton – 100 let - list papíru – 2-5 

měsíců - sklo – nikdy - PET lahev – 

více jak 100 let

50 let50 let

100 let100 let

nikdynikdy

15 let15 let25 měsíců25 měsíců

více jak 100 let
více jak 100 let

Pošli fotku z tvé akce. 

Co nejdivnějšího jste během úklidu 

našli? Kolik jste uklidili odpadků?

MARTIN SEDMERA – INTOŠVýchovný zpravodaj v pražské Zbraslavi, instruktor rádcovského kurzu a člen Skautského odboru, kde se věnuje podpoře rádců a rádkyň. 

Nezapomeňme  
na rádce  

a rádkyně
Jak podporovat jejich rozvoj na úrovni oddílu nebo střediska

Kompetentní rádci a rádkyně jsou jednou z nejdůležitějších součástí družinového systému, který je základním staveb-ním kamenem výchovy v oddílech skautů a skautek. Jako ve-dení oddílu se spoléháme na to, že připravují kvalitní pro-gram, jenž mladší členy a členky v oddíle rozvíjí, a zodpo-vědně vedou svoji družinu. Tento úkol je však výzvou, se kterou jim mají oddíloví vedoucí nebo výchovní zpravoda-jové pomoci. V tomto článku si představíme některé ze způ-sobů, jak rádce a rádkyně v jejich roli podpořit. 
V ODDÍLE
Oddíl je primárním zdrojem inspirace a rozvoje rádců a rád-kyň. Začínající vedení družin replikuje to, co sami zažili, když byli ve skautském věku. Efektivním nástrojem, jak mo-hou začínající nebo budoucí rádci a rádkyně nabývat rádcov-ských kompetencí, je systém nástupnictví. Budoucí rádci a rádkyně jsou nejprve v podrádcovské roli a postupně se seznamují s vedením družiny a zkouší si připravovat a vést programy. S tím jim pomáhají i ostatní ve vedení družiny.Oporou týmům, které vedou družiny, mohou být zkuše-nější vedoucí, oddíloví rádci a rádkyně, nejlépe takoví, kteří 

sami družinu v minulosti vedli. Říkáme jim družinoví pa-troni/patronky a právě oni pomáhají družinám v pláno-vání jejich další činnosti, kontrolují připravenost programu a jsou nejbližší spojkou ve vedení oddílu. Rádcům a rád-kyním poskytují zpětnou vazbu na připravené programy a pomáhají jim reflektovat odvedené schůzky a akce. Mís-tem pro posezení s patronem či patronkou mohou být oddí-lové rady, ale například i chvilka po schůzce. Pokud má je-den patronující na starosti více družin, může být vhodné si na každou najít jiný čas. Jejich rolí není vést družinu místo rádců a rádkyň ani je kontrolovat v průběhu schůzek, ale podporovat je a nechat jim prostor se rozvíjet a dělat chyby.Oddílové rady jsou také místem, kde může probíhat vzdělávání rádců a rádkyň zprostředkované vedením od-dílu. Věnujte na radě čas předání tématu, které je pro rádce a rádkyně aktuální a atraktivní, například jak pracovat na schůzce s mobily nebo zajímavý způsob zapojení bodů ze stezky do programu. Čas nemusí být vyhrazen přímo na setkání celé oddílové rady, lze dělat setkání pouze pro ve-dení družin.
Nebojte se čerpat inspiraci z nápadů, s nimiž přijdou rádci a rádkyně sami. Obohacením může být pozváním hosta z vnějšku oddílové rady, který si program připraví. Podpůrným nástrojem pro zařazení vzdělání rádců a rád-kyň do programu oddílových rad jsou nově vzniklé nabídky programů Posilme rádcování (viz ̂ bit.ly/posilme-radcovani).Kromě vzdělávání by součástí oddílových rad měla být družinová okénka, kde mají družiny příležitost představit, co v uplynulém čase dělaly, jaké mají plány, ale i co je trápí a s čím potřebují od oddílové rady pomoci.

VE STŘEDISKU
Vzdělávání a rozvoj rádců a rádkyň může probíhat i na úrovni střediska, a to formou většího setkání pro všechny vedoucí ve středisku, od rádců a rádkyň po vedení oddílů. 
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 Posilujeme rádcování a restartujeme rovering!Nabídka na podporu dvou důležitých témat má také svou finanční podporu, a tak se můžete těšit (a těžit) z toho, že hnutí nabízí od letošního podzima dva šab-lonové kurzy na podporu: ⟶ rádcování – více zde: ^bit.ly/posilme-radcovani  ⟶ rozjezdu roveringu – více zde: ^bit.ly/rover-restartVe zkratce to znamená, že někdo namyslel a nachys-tal podporu, o kterou si stačí napsat a přímo ve va-šich jednotkách ji aplikovat. Účinek se jistě dostaví. Pojďte si pro něj! ×

Širší účastnická skupina umožňuje rozmanitější inspiraci, ale zároveň je těžší hledat témata, která jsou zajímavá pro všechny. Příkladem takových témat jsou odměny a tresty, formy získávání zpětné vazby, vedení reflexe nebo ohlížení se za skautským rokem.

RÁDCOVSKÁ DRUŽINASpecifičtějším nástrojem je rádcovská družina, jejímiž členy a členkami jsou rádci, rádkyně, podrádci a podrád-kyně všech družin ve středisku. Taková družina se schází jednou za měsíc až dva. Program jí připravují zejména vý-chovní zpravodajové a zpravodajky nebo členi a členky oddí-lových rad. Výhodou setkávání napříč oddíly (či družinami) je možnost vzájemně se inspirovat programy ostatních. Na úvod většiny schůzek jsme na středisku proto zařadili program „Rádcovské show and tell“, kdy si představujeme jeden zajímavý, inovativní nebo propracovaný program, který jsme za dobu od poslední schůzky rádcovské družiny vedli. Kromě vzájemné inspirace si tak procvičíme i réto-rické dovednosti. 
Další pravidelnou náplní rádcovských schůzek je spo-lečná příprava programu, například se zaměřením na kon-krétní oblast stezky nebo odborku. Možnost pracovat na schůzce s někým jiným než obvykle a šance dostávat zpět-nou vazbu od zkušenějších vedoucích přímo při kreativním procesu je efektivním způsobem, jak rozvíjet rádce a rád-kyně v přípravě kvalitního programu a zároveň v dávání i přijímání zpětné vazby.

Setkání rádcovské družiny jsou kromě vzdělávacích programů naplněna hrami a programy, které si účastníci sami zažijí a mohou je použít jako inspiraci na vlastní schůzky. Témata zpracovávaná na schůzkách vybírají, vy-bírají rádci a rádkyně sami z nabídky sestavené těmi, kdo rádcovské schůzky připravují. Příklady témat jsou zapojo-vání stezky a odborek do programu, autorita, řešení kon-fliktů v družině nebo plánování osobního rozvoje.Kromě schůzek mohou být programem rádcovské dru-žiny i výpravy nebo přespání v klubovně, které doplní pra-videlnou činnost schůzek a napomůžou stmelení skupiny.
RÁDCOVSKÉ KURZY
Jednorázovým doplněním k dlouhodobým nástrojům před-staveným výše jsou rádcovské kurzy. Jde o zpravidla víken-dová setkání určená pro budoucí i stávající rádce a rádkyně. Kurzy mohou sestávat z několika víkendů, ale mohou mít podobu i jednoho setkání. Jsou místem pro seznamování a výměnu zkušeností, inspiraci a motivaci rádců a rádkyň a prostorem pro vzdělávání a rozvoj. Kurzy lze uspořádat i na střediskové úrovni. Připravit celý takový kurz se může zdát jako výzva, je to však investice do kvality výchovy ve středisku i do budoucích vedoucích. Průvodcem přípra-vou kurzu je Metodika vzdělávání na rádcovských kur-zech (^bit.ly/radcovska-metodika), která práci usnadňuje.Kromě střediskových rádcovských kurzů existuje i nabídka kurzů na úrovni okresu, kraje nebo kurzů ote-vřených komukoli. Nabídku některých kurzů naleznete v databázi vzdělávacích akcí (^bit.ly/radcovske-kurzy). Rádcovské kurzy bývají prvním větším seznámením se skautingem mimo vlastní středisko, a jsou tak zdroji nové inspirace, přátelství a zážitků. Podporujte vaše rádce a rádkyně v tom vyrážet na kurzy mimo středisko. 

Pokud takový kurz ve vašem okolí není, zkuste pomoci jeho vzniku například v okrese či kraji.Pro zkušenější rádce a rádkyně, kteří vedou déle než rok, jsou určena rádcovská setkání Žirafa. Jde o motivační akce, které jsou oproti rádcovským kurzům ještě více zamě-řeny na zážitky. Žirafy jsou pořádány na úrovni krajů či re-gionů (protože ne každý kraj má svoji Žirafu), viz ̂ radce.skaut.cz/zirafy. 
Kromě rádcovských kurzů a Žiraf jsou příležitostmi pro rozvoj akce jako Svojsíkův závod nebo Hra družin (celo-roční hra probíhající prostřednictvím časopisu Skaut plná úkolů pro družiny). Vedení družin může v praxi využít na-byté kompetence související s řízením družiny a získat zpět-nou vazbu na oblasti, v nichž se mají s družinou posunout.

ZÁVĚR
Může se zdát, že není snadné najít čas pro rozvoj rádců a rádkyň. Smysl dává mu věnovat i jen pár minut s patro-nem po konci schůzky, půlhodinku na oddílové radě nebo jednu schůzku měsíčně v rádcovské družině. Tato investo-vaná energie se projeví v podobě kompetentních vedoucích družin, kteří připravují kvalitní a rozvojový program. Dru-žinové schůzky jsou to, co utváří skauty a skautky ve věku, kdy řada z nich skauting opouští. Nezapomeňme proto při plánování oddílové činnosti i na podporu rádců a rádkyň.
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Myslíš, že 
výtah je jen 

pro starší 
lidi?

K čemu je v metru  
výtah, když rychle a vesele 
seběhnu po schodech dolů 

na nástupiště?

Vyberte ze seznamu a nakreslete nebo spojte do 6 kroužků, 

kdo nejčastěji používá výtah v metru. 

Pomozte handicapovanému ptáčkovi co nejsnadněji překročit 

všechny bariéry a dokreslete, jak má vypadat bezbarjérový přístup. 

Jak to je
Jak by to 
bylo lepší

Jak to je
Jak by to 
bylo lepší

Vozíčkář Člověk se psem Důchodce Sportovec s kolem

Rodič s kočárkem Rodina s dětmi Člověk s těžkým nákladem

Unavený člověk Nevidomý člověk s hůlkou

7

Děti, kolem nás je 
spousta lidi, kteří se od 
nás liší. Někteří špatně 

slyší, někdo se pohybuje 
jen na vozíku, jiní 

mají potíže se zrakem, 
a proto mají parťáka 

vodicího psa, který jim 
pomáhá dojít všude, 

kam potřebují. 
Ten pes je tak chytrý!  

Ty joooo!

Je mi moc líto 

takových lidí… chci 

jim pomoci…

V České republice 

existují nadace pro 

takové lidi, třeba Světlo 

pro Světlušku.

Bene, to 

není světluška 

jako brouk, ale 

organizace, kde 

hodně podporují 

nevidomé nebo 

zrakově  

postižené.

Světlušky 

mám rád!

Jo, ahaaa!

Najděte a řekněte si, jaké bariéry pro 

handicapované máte v okolí klubovny, 

při cestě do školy a domů.

BEN JÁ MÍNA 
Časopis pro předškoláky ve věku 5–7 let  

ROVERSKÝ KMEN   
Časopis pro mládež od 16 do 24 let 

SVĚTÝLKO   
Časopis pro děti od 7 do 10 let

SKAUTSKÝ SVĚT   
Časopis pro dospělé nad 24 let 

SKAUT   
Časopis pro děti od 11 do 15 let 

SKAUTING   
Časopis pro dospělé vedoucí oddílů a středisek 



OŘEZ (SPADÁVKA):  na každé straně je třeba připočítat 3 mm

Časopis má formát A4 (210 × 297 mm) 
a vychází v nákladu 7 200 výtisků. Inzerci 
nabízíme v omezeném množství.
Prolistujte si ho. 

Rozměry a ceny inzerce
210 × 297 mm

210 × 198 mm

CENY JSOU UVÁDĚNY BEZ 21% DPH  SLEVY:  výrazné slevy za opakování, ptejte se svého obchodníka

BEN JÁ MÍNA 
ČASOPIS PRO PŘEDŠKOLÁKY VE VĚKU 5–7 LET  

FORMÁTY  
A CENY INZERCE

velikost rozměr cena

⚫⚫ celostrana 210 × 297 mm 15 000 Kč

⚫⚫ 2/3 nad tiráží 210 × 180 mm 10 000 Kč

4

Myslíš, že 
výtah je jen 

pro starší 
lidi?

K čemu je v metru  
výtah, když rychle a vesele 
seběhnu po schodech dolů 

na nástupiště?

Vyberte ze seznamu a nakreslete nebo spojte do 6 kroužků, 
kdo nejčastěji používá výtah v metru. 

Pomozte handicapovanému ptáčkovi co nejsnadněji překročit 
všechny bariéry a dokreslete, jak má vypadat bezbarjérový přístup. 

Jak to je
Jak by to 
bylo lepší

Jak to je
Jak by to 
bylo lepší

Vozíčkář Člověk se psem Důchodce Sportovec s kolem

Rodič s kočárkem Rodina s dětmi Člověk s těžkým nákladem

Unavený člověk Nevidomý člověk s hůlkou
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Děti, kolem nás je 
spousta lidi, kteří se od 
nás liší. Někteří špatně 

slyší, někdo se pohybuje 
jen na vozíku, jiní 

mají potíže se zrakem, 
a proto mají parťáka 

vodicího psa, který jim 
pomáhá dojít všude, 

kam potřebují. Ten pes je tak chytrý!  

Ty joooo!

Je mi moc líto 

takových lidí… chci 

jim pomoci…

V České republice 

existují nadace pro 

takové lidi, třeba Světlo 

pro Světlušku.

Bene, to 

není světluška 

jako brouk, ale 

organizace, kde 

hodně podporují 

nevidomé nebo 

zrakově  

postižené.

Světlušky 

mám rád!

Jo, ahaaa!

Najděte a řekněte si, jaké bariéry pro 
handicapované máte v okolí klubovny, 

při cestě do školy a domů.

https://casopisy.skaut.cz/benjamina/1306


Časopis má formát 175 × 240 mm a vychází 
v nákladu 22 600 výtisků. Prolistujte si ho. 

Rozměry a ceny inzerce

SVĚTÝLKO   
ČASOPIS PRO DĚTI OD 7 DO 10 LET  

velikost rozměr cena

⚫⚫ celostrana 175 × 240 mm 20 000 Kč

⚫⚫ polovina 175 × 120 mm 13 500 Kč

⚫⚫ třetina – šířka 175 × 80 mm 10 000 Kč

⚫⚫ třetina – výška 58 × 240 mm 10 000 Kč

⚫⚫ šestina 58 × 120 mm 8 000 Kč

PŘÍPLATKY:  20 % za 3. stranu obálky,  25 % za zadní stranu obálky

VKLÁDANÁ INZERCE:  2 Kč/ks (vždy jen do celého nákladu časopisu)OŘEZ (SPADÁVKA):  na každé straně je třeba připočítat 3 mm

CENY JSOU UVÁDĚNY BEZ 21% DPH

175 × 120 mm
58 × 120 mm

58 × 240 mm 
175 × 80 mm

FORMÁTY  
A CENY INZERCE

Připravil: Tomáš Chlud

EKO výzva Světýlka

V letošním 
Světýlku ti 

pomocí výzev
 a úkolů ukážeme, 
jak chránit přírodu, 
aby nám vydržela 

co nejdéle. Splněním 
úkolů máš navíc 

možnost získat od 
Světýlka za tuto 

ekologickou výzvu 
speciální nášivku.
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V každém Světýlku vyjde sada úkolů, kterou bys měl sám či 
s šestkou/smečkou splnit. Jejich plnění bude vyžadovat dokumen-
taci – někdy fotoaparát, někdy něco psaného či kresleného. Vždy 

hotové úkoly pošli na adresu – svetylko@skaut.cz. Pro jednoduchou 
orientaci používej pro všechny zprávy jednu e-mailovou adresu 

a do předmětu napiš: Strakapoud – „tvoje přezdívka“

StrakapoudStrakapoudohroženýohroženýNENE
Co s tím?Co s tím?

Třídění odpaduTřídění odpadu

Řešení z předešlé dvoustrany:
 1-B, 2-I, 3-A, 4-D, 5-C, 6-G, 7-E, 8-H, 9-F

I-c, II-d, III-a, IV-b, V-e, VI-f   Podzim je tady

Pokus se doma začít třídit co nejvíce 
odpadu, co jde. Po 14 dnech třídění 

odpověz na následující otázky:
-  jaké kontejnery pro tříděný odpad 

jste využívali?
-  jakého odpadu bylo nejvíce?

-  jakého odpadu bylo nejméně?
-  jak daleko od tvého domu se nachází 

nádoby na tříděný odpad?

Odpovědi pošli do redakce.

EKO výzva Světýlka
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Připravila: Hopsinka, ilustrace: Oskar

V každém Světýlku vyjde sada úkolů, kterou bys měl sám či 
s šestkou/smečkou splnit. Jejich plnění bude vyžadovat dokumen-
taci – někdy fotoaparát, někdy něco psaného či kresleného. Vždy 

hotové úkoly pošli na adresu – svetylko@skaut.cz. Pro jednoduchou 
orientaci používej pro všechny zprávy jednu e-mailovou adresu 

a do předmětu napiš: Strakapoud – „tvoje přezdívka“

Cílem akce je zbavit přírodu odpadu, 
který zde nemá co dělat. 

A váš úkol? Jednoduchý. Máte rovnou 
tři možnosti, jak tento bod splnit.

1. Zúčastni se akce Ukliďme Česko.2. Uspořádejte se šestkou či oddílem vlastní akci Ukliďme Česko – zaměřit se můžete 
třeba na okolí klubovny či tábořiště.
3. Během výletu do přírody uklízej – 

vezmi si s sebou odpadkový pytel a snaž 
se ho celý naplnit odpadky a vytřídit.

Některé odpadky se v přírodě rozloží a stanou se součástí půdy. Jiné se nerozloží či jejich rozklad trvá velmi dlouho. 
Vyzkoušejte si jednoduchý pokus. Budete potřebovat: lopatku, okusek od jablka, list salátu, slupku od banánu, obal od sušenky a kus polystyrenu. Pro každý odpadek vyhlubte díru a odpadek zde zakopejte. Místa, kde jsou jednotlivé odpadky zahrabané, si označte. Po 1 měsíci se na místo vraťte a odpadky vykopejte. Které odpadky jsou rozložené a které ne? Jak pomohou či uškodí přírodě? Odpověď na tyto otázky a fotku vašeho pokusu pošlete do redakce.

Pokus se konkrétní odpadky spojit s časem, jak dlouho trvá jejich rozklad. 

ohroženýohrožený Ukliďme ČeskoUkliďme Česko Rozklad odpaduRozklad odpadu

    Řešení: - žvýkačka – 50 let 
- plechovka – 15 let - nápojový 
karton – 100 let - list papíru – 2-5 
měsíců - sklo – nikdy - PET lahev – 
více jak 100 let

50 let50 let

100 let100 let

nikdynikdy

15 let15 let25 měsíců25 měsíců

více jak 100 letvíce jak 100 let

Pošli fotku z tvé akce. 
Co nejdivnějšího jste během úklidu 
našli? Kolik jste uklidili odpadků?

https://casopisy.skaut.cz/svetylko/1314


Časopis má formát 184,5 × 265,0 mm 
a vychází v nákladu 17 700 výtisků.  
Prolistujte si ho. 

Rozměry a ceny inzerce

SKAUT   
ČASOPIS PRO DĚTI OD 11 DO 15 LET  

velikost rozměr cena

⚫⚫ celostrana 184,5 × 265,0 mm 19 000 Kč

⚫⚫ polovina – výška 92,2 × 265,0 mm 12 000 Kč

⚫⚫ třetina 92,2 × 176,7 mm 9 000 Kč

⚫⚫ šestina 92,2 × 88,3 mm 7 000 Kč

PŘÍPLATKY:  20 % za 3. stranu obálky,  25 % za zadní stranu obálky

VKLÁDANÁ INZERCE:  2 Kč/ks (vždy jen do celého nákladu časopisu)OŘEZ (SPADÁVKA):  na každé straně je třeba připočítat 3 mm

CENY JSOU UVÁDĚNY BEZ 21% DPH

FORMÁTY  
A CENY INZERCE

92,2 × 265,0 mm

92,2 × 176,7 mm
92,2 × 88,3 mm

CYKLISTA / CYKLISTKA
Používáš kolo jako běžný dopravní prostředek na cesty do 

školy, na skauta a další své aktivity? Trávíš na kole svůj 
volný čas i jen tak pro zábavu a sportovní vyžití? Znáš 

pravidla silničního provozu a dokážeš o své kolo pečovat? 
Pak je odborka Cyklista / cyklistka pro tebe ta pravá!

makej
na sobě

Všechny odborky najdeš na webu 
→ odborky.skaut.cz 5

ŠROTY NEBRAT
Základem bezpečné a zábavné jízdy je kolo 
v bezvadném stavu. Nikdo nechce uprostřed 
cyklovýletu zjistit, že selhaly brzdy, a před největ-
ším stoupákem přijít o přehazovačku. Pro získání 
odborky bys měl poznat, kdy je třeba vyměnit 
řetěz, seřídit brzdy a přehazovačku. Umět si sám 
nastavit správnou výšku sedla a samozřejmě 
vyměnit a zalepit píchlou duši. Nachystej vhodné 
nářadí, lepení a oleje, domluvte se v družině 
a uspořádajte „servisní“ schůzku, kde každému 
ukážeš, jak na základní údržbu kola.

Když máš kolo v „lati“, je druhým 
krokem, předtím než vyjedeš, pro-
věření znalosti dopravních značek 
a pravidel silničního provozu. Pro 
ověření, jak jsi na tom ty i kamarádi 

z družiny, využijte nepříznivého počasí a otestujte 
své znalosti například v Doprapce od Besipu 
→ skaut.cz/sj/255/odborka

SBÍREJ KILOMETRY
Pro splnění bodu odborky „jízda na kole“ je třeba 
podniknout 10 cyklovýprav a na každé ujet ales-
poň 20  km/den. Začni používat libovolnou apku, 
například Strava, SuperCycle, ve které budeš mít 
zaznamenány všechny své nalítané kilometry, 
a pak se ti nezapaří pod helmou hlava, až budeš 
přemýšlet, kolik to bylo kilometrů minule a před 
týdnem nebo měsícem. Chceš -li být skutečným 
bikerem, měl bys dokázat svoji „cyklistickou 
zdatnost“. Ta ti podle věkového stupně odborky 
určuje být schopen ujet 50 / 75 / 100 km za den, 
200 / 300 /400 km za týden a 500 / 1 000/ 1 500 km 
za sezónu. A jde o zdatnost, tedy bys po uvede-
ném výkonu neměl být na pokraji všech svých sil, 
ale těšit se na další kilometry v  sedle.

DRUŽINA NA KOLE
Jezdit na kole je fajn, ale jezdit na kole s parťákem 
nebo s družinou je daleko lepší. Zkus pro cyklis-
tiku nadchnout kamaráda nebo rovnou celou 
družinu. Začni tím, že naplánuješ jednodenní 
cyklovýpravu s programem. Tedy, že podle mapy 
navrhneš trasu se zastávkami na zajímavých 
místech a šlapání proložíte nejen sváčou, ale i ně-
jakou zajímavou hrou. Nezapomeň, že ty můžeš 
být cyklohrdina, ale na výpravu s tebou pojedou 
i méně zdatní členové. Naplánuj první jízdu spíše 
kratší, ať napoprvé nikoho neodradíš, a příště 
zvládnete více… Stejně tak všechny před cestou 
nezapomeň poučit o bezpečnosti jízdy na kole. 
Až si budou na kole všichni přiměřeně jistí, bude 
čas pro realizaci vícedenní výpravy. Tam už bude 
třeba myslet na sbalení věcí na přespání a více se 
zaměřit na vhodný jídelníček a pitný režim.
Při získávání odborky Cyklista / Cyklistka se můžeš 
zúčastnit cyklistických závodů, naučit se dodr-
žovat správnou výživu při větší zátěži, uspořádat 
pro družinu jízdu zručnosti nebo cykloorienťák či 
zvládnout náročnější opravy svého kola.

NEZAPOMEŇ
1. Použij vždy helmu.
2. Mobil dej do kapsy, batohu 

nebo na držák na řídítka.
3. Měj kolo v bezvadném stavu.
4. Soustřeď se na jízdu, jezdi 

bez sluchátek.
5. Potkáš-li cyklistu, usměj se, pozdrav, 

třeba jen pokynutím hlavy či rukou.
6. Buď vidět, používej světla a odrazky.
7. Buď ohleduplný k ostatním 

a nejezdi jak blázen.
8. Nepřeceňuj své síly, není ostuda 

z kola sesednout.

kde najdu 
ve stezce?

2. stupeň
úkol 9

„Co neznám nebo si tím 
nejsem jistý, to nesbírám 

a hlavně NEJÍM!!!“

Otrava Otrava 
jedovatými jedovatými 
rostlinami rostlinami 
a plodya plody
Během prázdninových měsíců, 
kdy jsem na svých vandrech 
procházel i kolem táborů, jsem 
si všiml, že v jejich bezprostřední 
blízkosti rostou nejen chuťově 
výborné a zdravé lesní rostliny 
či plody, ale i ty jedovaté. Věřím, 
že si dáváte pozor, i tak se ale 
každý rok několik dětí i dospělých 
dopustí osudové chyby a způsobí 
si otravu. No, a co teď s tím. 
Jako první platí pravidlo:

Co dělat v případě Co dělat v případě 
otravy?otravy?
Měli byste být na sebe opatrní, věnovat se 
i mladším kamarádům a v případě otravy 
neprodleně zajistit lékařskou pomoc.

Nejdůležitější jsou co nejlepší informace o plo-
dech nebo rostlinách, které otravu způsobily. 
Stačí, když pošlete fotografi i plodu nebo rostliny, 
a lékaři již budou vědět, jak a zda reagovat. Léka-
řům můžete usnadnit diagnostiku a zákrok i tím, 
že přivezete nebo předáte část zbylých bobulovin, 
stonek s plody či větvičku rostliny, jejichž požití 
vedlo k otravě. Dost pomůže i informace o pozře-
ném množství.

V době internetu  si samozřejmě můžete snadno 
vyhledat, co jste zbodli, ale v případě nejistoty je 
vždy lepší způsobit planý poplach, než mít opravdu 
zkažený den, zdraví nebo zbytek života, pokud 
otravu s následky přežijete.

Nejjedovatější rostliny, 
které můžete u nás potkat:

Zimolez 
V České republice jsou původní dva druhy zimo-
lezů – pýřitý a černý, další se do přírody dostávají 
z lidmi pěstovaných druhů – jde například o zimo-
lez ovíjivý, zimolez kozí list a zimolez tatarský. Po 
celé Evropě roste 17 druhů zimolezů. Jedovaté 
jsou většinou jejich plody, které bohužel vypadají 
velmi lákavě, přitom způsobují zvracení, průjem 
a silné bolesti břicha.

… no, ale co když se tak už stane…

důležitá
k přežití

SurvivalSurvival

Kde najdu
ve stezce

2. stupeň
strana 48

Rulík zlomocný 
Je zřejmě nejjedovatější rostlinou na našem území 
i v celé střední Evropě. Kvůli vysoké koncentraci 
alkaloidů je prudce jedovatá celá rostlina – zásadní 
problém jsou plody, které mohou připomínat něco 
jedlého. Uvádí se, že pro velmi malé dítě mohou 
představovat smrtelné riziko už tři bobule, u dospě-
lého člověka asi deset. Typickým příznakem otravy 
rulíkem jsou rozšířené zorničky.

Vraní oko čtyřlisté 
Otravy touto rostlinou jsou vzácné, protože bobule 
sice mohou připomínat borůvky, ale mají odpornou 
chuť, takže je dítě jen málokdy zkonzumuje. Jed 
je ovšem značně prudký, projevuje se nevolností, 
zvracením a poruchami vidění.

Jeřáb ptačí 
Tato rostlina je široce rozšířená, protože vypadá 
krásně a snadno roste na mnoha druzích půd. Děti 
může zmást, že jeho plody normálně pojídají ptáci 
a také fakt, že je sbírají i lidé. Mohou se však použí-
vat pouze sušené nebo převařené, čerstvé syrové 
jeřabiny mohou způsobit lehčí otravu, která se 
projevuje obecnou nevolností a zvracením.

Pámelník bílý 
Tento keř sice pochází ze Severní Ameriky, v České 
republice však roste téměř všude, je totiž využíván 
jako okrasná dřevina. Děti si s jeho bobulemi rády 
hrají, bílé kuličky totiž hlasitě praskají. Jsou však 
mírně jedovaté, po jejich požití se mohou objevit 
bolesti břicha a zvracení, v těžších případech 
i závažnější poruchy zažívacího traktu.

Tis červený 
Je jedovatý téměř celý, a to velmi prudce. Nejčastěji 
se jím člověk otráví tak, že rozkouše jeho semena, 
která děti přitahují svou barvou. Alkaloidy v nich 
obsažené způsobují zpomalení srdeční činnosti, 
křeče svalstva a poruchy vidění. Proti tomuto jedu 
neexistuje protilátka, otrava může být tedy smr-
telná. Smrtící může být i odvar z jeho jehličí.

Ptačí zob 
Tyto keře se u nás používají nejčastěji jako okrasné 
rostliny. Bohužel jsou jejich plody jedlé pro ptáky, 
ale jedovaté pro člověka. Když dítě vidí ptáka sníst 
bobuli, může snadno podlehnout dojmu, že ani 
jemu neublíží. Jeho jedovatost však není vysoká, 
závažnější problémy může způsobit až ve větším 
množství, jinak vyvolává především průjem nebo 
lehčí nevolnost.

Lýkovec jedovatý 
Tato rostlina je sice v přírodě vzácná, ale lidé ho 
často pěstují jako okrasnou rostlinu na skalkách. 
Obsahuje silně toxickou látku mezerek, která se 
do lidského těla může dostat jak pojídáním kůry, 
tak i plodů.

https://casopisy.skaut.cz/skaut/1313


Časopis má formát 175 × 240 mm a vychází 
v nákladu 9 400 výtisků. Prolistujte si ho. 

Rozměry a ceny inzerce

ROVERSKÝ KMEN   
ČASOPIS PRO MLÁDEŽ OD 16 DO 24 LET  

velikost rozměr cena

⚫⚫ celostrana 175 × 240 mm 18 000 Kč

⚫⚫ polovina 175 × 120 mm 11 000 Kč

⚫⚫ třetina – šířka 175 × 80 mm 8 000 Kč

⚫⚫ třetina – výška 84 × 160 mm 8 000 Kč

⚫⚫ šestina 84 × 80 mm 6 000 Kč

PŘÍPLATKY:  20 % za 3. stranu obálky,  25 % za zadní stranu obálky

VKLÁDANÁ INZERCE:  2 Kč/ks (vždy jen do celého nákladu časopisu)OŘEZ (SPADÁVKA):  na každé straně je třeba připočítat 3 mm

CENY JSOU UVÁDĚNY BEZ 21% DPH

FORMÁTY  
A CENY INZERCE

175 × 120 mm
84 × 80 mm

84 × 160 mm 
175 × 80 mm

24 kmen.skauting.cz

PRAXE KOMENTÁŘ

SKAUTSKÝ INSTAGRAM JAKO MOŽNOST 
K ZÍSKÁVÁNÍ ZKUŠENOSTÍ BEZ TLAKU 
NA VÝKON
Instagram se poslední roky dynamicky velmi mění a různě reaguje na světové trendy 
sociálních sítí. Se svým velkým počtem uživatelů se stal zajímavou platformou i pro 
skautské oddíly. Máme ale šanci uspět s uzly?

P oslední měsíce se zálibou scrolluji panelem 
Možná znáte na Instagramu. V mé sociální 
bublině se vyrojily účty skautských oddílů, 

kmenů a středisek. Ačkoliv mnoho z nich vlastně 
vůbec neznám, vždy na ně rád kliknu a podívám se, 
jak daná jednotka přistupuje ke svému pro�ilu a jak 
s ním pracuje. Vypozoroval jsem tři obvyklé typy: 
kronika pro oddíl, PR pro rodiče a blízké nebo PR pro 
civilisty zvenku. Jako každá typologie samozřejmě 
i tato naráží na žitou realitu a pro�ily se obsahem 
promíchávají.

Tato myšlenka mě nutí k otázce: Co vlastně chce-
me sdílet ze skautské činnosti? Jsou to různé uzly, 
rozdělávání ohně nebo to, že jsme dostali cenu 
města? Myslím, že inspirací může být o�iciální pro�il 
Junáka, který kombinuje fotky, ilustrace, informace 
i fun facty z naší činnosti. S tímto vzorem se můžeme 
pustit do vlastního pro�ilu, který si vyšperkujeme 
podle sebe. 

�de bych si přál, aby úprava pro�ilů byla jednotná 
a promyšlená. Ne vždy se to ale daří, a tak každá 
družina „Bobrů“, která je na Instagramu (což vnímám 
kladně), působí velmi odlišně a někdy ani nejde 
poznat, že se jedná o účet reprezentující skautskou 
jednotku. Mnoho takových pro�ilů jsem viděl během 

jara při sdílení obsahu ke sv. Jiří. V tomto vnímám 
nějaké minimum společné úrovně našich pro�ilů, aby 
z nich bylo poznat, že zde žije skauting.

TZV. MLADÍ NEJEN PRO MLADÉ

Náhlý nárůst počtu skautských pro�ilů je 
logickým vyústěním mládnutí členské zá-
kladny Junáka. Do rozhodovacích pozic 
se dostávají mladší lidé, pro které již 
Facebook a web není vhodné místo 
pro sdílení zážitků ze skautské 
činnosti. Myslím si, že je to obec-
ně dobře, a doufám, že starší 
do tvorby příliš nekecají, 
pokud sociálním sítím 
nerozumí.

Správa instagramu 
skautské jednotky 
může být ideální 
příležitostí 
k získání zku-
šeností do CV 
díky skautingu. 
K této prakti-

AUTOR MATĚJ RICHTR – VYPRAVĚČ
Uživatel Instagramu s přirozeným odporem k němu. 
Sociálním sítím se věnuje pracovně i dobrovolnicky. 
Momentálně studuje a existuje v Brně.
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ce i ve svém vystoupení na Valném sněmu vyzvala 
 Diana Slabu z Evropské komise WOSM, která uvedla, 
že skauting může RS nabídnout zkoušení věcí bez 
tlaku na úspěch. Myslím si, že právě toto je jedna 
z nejcennějších vlastností, které Junák může nabíd-
nout lidem.

Ke spravování pro�ilu jednotky by se mělo přistu-
povat hromadně, otevřeně a rovnostářsky, aby se 
kdokoli, kdo o to bude stát, mohl zapojit do tvorby 
obsahu, popisků či plánu, co, kdy a jak. I „poslední“ 
vlče či světluška mohou přijít se zajímavým nápa-
dem, a dokonce věřím, že mladší věkovka zvládne 
přinést atraktivnější formy a obsah. Obecně se správ-
ci:správkyně musí rozhodnout, jakou tvář svému IG 
dají – bude seriózní, nebo přiznaně punková? Fotko-

vá, kolážová, gra�ická nebo jiná? �de 
bychom se mohli podívat 

na IG Skautských insti-
tutů z menších měst, 
které jsou v něčem 
mnohdy podobné 
pro�ilům jednotek.

KDY SE TÉMA 
PR ZVEDNE?

Vlastně se těším, až 
se tématu skautské-
ho PR chytí organiza-
ce, ústředí a bude se 
učit více na kurzech. 
Také jsem zvědav, 
jaké části celé této 
problematiky se 
bude hnutí věnovat 
ve svých materiálech. 
Očekávám, že to bude 

ještě větší téma než pár 
již proběhlých dotazů 

ve SkautFóru a kapitol 
v brožuře Jak mluvit o skautingu.

Podle slov Báry Lukačevič Trojak, mluvčí Junáka, 
jsou současné instagramy hezké a plní její představy 
o propagaci skautingu. Pouze někdy píše oddílům 
o „nevhodném“ obsahu, například o fotkách z rozdě-
lávání ohně v CHKO či lahvích od alkoholu. Obecně 
je podle ní důležité se zamýšlet nad cíli, se kterými 
skautský IG tvoříme.

HURÁ DO VELKÉHO!

Pro zkušenější uživatelstvo skautských instagramů 
ještě existuje možnost si vypůjčit „velký“ IG @skaut 
třeba na víkendovou výpravu a všem téměř 29 ti-
sícům sledujících zprostředkovat pohled do vlastní 
činnosti. Vypůjčení pro�ilu s sebou nese i velkou 
míru zodpovědnosti, přesto bych takový obsah rád 
viděl častěji. Myslím si, že to již vyžaduje mít jisté 
zkušenosti s tvorbou skautského obsahu, ale jestli 
se blíží nadupaná kmenová akce, tak hurá do toho! 
Věřím, že i kromě unikátní zkušenosti váš domácí 
pro�il získá hodně views a followers, o což nám jde 
samozřejmě především. Podobná výpůjčka je možná 
i s roverským účtem @rovernet_cz. ¶

Příklady skautských instagramů, které mě oslovily 
a které rád sleduji:

@druzina_lednacku_46
@1.divci
@vaveha_cb
@skautkukleny

Skautské instagramy můžou být dobré k nastavení 
pravomocí vztahu RS a do-
spělých průvodců. S těmito 
vztahy i obsahem může 
pomoci příručka Jak mluvit 
o skautingu, zvláště kapitoly: 
On-line, Vizuálně a Na foto-
grafi i. QR kód na příručku: IL
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PROMOČENÍ, ALE S DOBRÝM POCITEM. 
JAK SE NARYCHLO SHÁNÍ SKAUTSKÁ POMOC 
PŘI POVODNÍCH
V pátek 13. září zasáhly střední Evropu vydatné deště, které způsobily růst hladin řek 
a na některých místech rozsáhlé a ničivé povodně. Předpovědi, kde vysoká voda zasáhne 
nejvíce, se měnily každý den a žádná obec u řeky si nemohla být jistá, zda se voda 
nerozleje i tam. Páteční prognózy ukazovaly na Brno, tamní skauti proto rychle začali 
svolávat pomoc.

M ůj čtvrteční návrat z dovolené byl oprav-
du trochu šok. Nad Rakouskem naše 
letadlo pohltily husté dešťové mraky 

a čím více jsme se přibližovali k zemi, tím více ponu-
ré a tmavé bylo naše okolí. Obrovské kaluže na letišti 
nám jen potvrdily, že musí pršet už nějakou dobou 
a celou cestu z Vídně do Brna stále nepřestávalo. 

Když jsem se další den probudila do tohoto ponurého 
počasí a ze všech stran se jako velká voda valily zprávy 
o hrozících povodních, bylo to jako z nějakého špatné-
ho snu. Kolem pátečního poledne se objevila na středis-
kové skupině zpráva, že místostarostka brněnské čtvrti 
Židenice shání dobrovolníky, kteří by měli možnost 
ještě ten večer pomoci s plněním pytlů, které se využí-
vají jako opatření proti povodním. Předala jsem stejně 
jako ostatní vedoucí tuto zprávu do oddílu a našeho ro-
verského kmene a během pár hodin se zpráva musela 
dostat snad ke všem činovníkům střediska. 

Kolem čtvrté hodiny jsme se měli sejít u Židenického 
hřbitova. Když jsem dorazila na místo, potkala jsem 
se nejdříve s dvěma vedoucími oddílu z našeho stře-
diska. Jelikož byla celá akce zorganizovaná narychlo 

AUTORKA LENKA ROTSCHEINOVÁ – POCAHONTAS
Vedoucí brněnského roverského kmene Caudata a studentka architektury. 
Zajímá se především o rovering, ráda organizuje větší střediskové akce 
a ve svém volném čase se věnuje různým formám umění.
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a neměli jsme nejpřesnější informace, měli jsme nej-
dřív trochu problém místo srazu najít, ale nakonec 
jsme se po rozbahněné cestě dostaly až do zvláštního 
dvora.Tam nás spolu s dalšími členy našeho středis-
ka, místostarostky, hasičů a pár dalších dobrovolníků 
přivítala také hromada písku, lopaty a čtyři plničky 
protipovodňových pytlů. 

ZIMA A MOKRO, ALE TAKY PIZZA

Na místě se nás sešlo kolem dvaceti, většinově skauti. 
Když jsme začali s plněním pytlů pískem, byl to 
celkem neřízený chaos. Kolem čtyř plniček, což jsou 
kovové „trychtýře“, na které se nasadí protipovod-
ňové pytle a následně se do nich lopatou sype písek, 
jsme se náhodně střídali a pletli jsme se navzájem 
jeden druhému pod nohy. Do toho se téměř každý 
protipovodňový pytel po naplnění roztrhnul a stal 
se nepoužitelným, takže jsme museli písek vysypat 
a začít znovu, což bylo pro nás bylo značně demo-
tivující. První hodinu jsme tedy pracovali téměř 
bez  progresu. 

Aby toho nebylo málo, stále nepřestávalo pršet a také 
nebylo zrovna nejtepleji. Postupně se ale naštěstí 
všechno v dobré obrátilo. Hasiči nad námi postavili 
stan a po nějaké době bylo také úspěšně zorganizo-

váno dovezení nových pytlů. Také nám byl přivezen 
catering v podobě várnic s teplým čajem. Pak už 
trvalo jen chvíli, než jsme si v plnění pytlů našli 
systém a naše práce začala být konečně efektivní. 
Déšť sice neustával, ale pod postavenými stany na 
nás nepršelo a hromada písku před námi se pomalu, 
ale jistě zmenšovala. Párkrát přijeli hasiči, aby nám 
doplnili vybavení, a také se za námi přijel podívat 
pan starosta. 

Jednou za čas přijelo nákladní auto, do kterého 
jsme naložili naplněné pytle, aby se mohly odvézt 
na potřebná místa. Když se začalo stmívat, přivezli 
nám hasiči lampu a pan starosta pizzu, což nám 
udělalo nesmírnou radost. Bylo jí dost pro všechny, 
a ještě nám byla slíbena druhá várka! Po zasloužené 
přestávce a posilnění pizzou jsme se tedy znovu 
dali do práce a během hodiny a půl jsme nasypali 
do pytlů poslední zbytky písku. Druhá várka pizzy 
přijela akorát včas, a tak jsme zakončili naši práci 
druhou večeří. Pytle se odvezli na základní školy 
v naší městské části a také do nemocnice. Od-
cházeli jsme úplně promočení, zmrzlí a od písku, 
zato ale s dobrým pocitem, že jsme mohli alespoň 
 trochu  pomoct. ¶

Poznámka editora: Kde pomoct 

Brněnské Židenice, které skauti chystali před velkou 
vodou, naštěstí povodně nakonec téměř nezasáhly. 
To se bohužel nedá říct o místech v Olomouckém 
a Moravskoslezském kraji, kde živel napáchal 
obrovské škody. Po povodních je možné se zapojit 
do pomoci zasaženým obcím nebo přispět do růz-
ných sbírek. 

Přehled sbírek najdete například na 
denikn.cz/1521189/

Nabídky a poptávky skautské pomoci se koordinují 
ve facebookové skupině SkautFórum.

SPOLEČNÁ FOTKA POMOCNÍKŮ, PO BOKU JSOU VIDĚT NAPLNĚNÉ PYTLE

https://casopisy.skaut.cz/kmen/1311


Časopis má formát 175 × 240 mm a vychází 
v nákladu 6 500 výtisků. Prolistujte si ho. 

Rozměry a ceny inzerce

SKAUTSKÝ SVĚT   
ČASOPIS PRO DOSPĚLÉ NAD 24 LET  

velikost rozměr cena

⚫⚫ celostrana 175 × 240 mm 18 000 Kč

⚫⚫ polovina 175 × 120 mm 11 000 Kč

⚫⚫ třetina – šířka 175 × 80 mm 8 000 Kč

⚫⚫ třetina – výška 58 × 240 mm 8 000 Kč

⚫⚫ šestina 58 × 120 mm 6 000 Kč

PŘÍPLATKY:  20 % za 3. stranu obálky,  25 % za zadní stranu obálky

VKLÁDANÁ INZERCE:  2 Kč/ks (vždy jen do celého nákladu časopisu)OŘEZ (SPADÁVKA):  na každé straně je třeba připočítat 3 mm

CENY JSOU UVÁDĚNY BEZ 21% DPH

FORMÁTY  
A CENY INZERCE

175 × 120 mm
58 × 120 mm

58 × 240 mm 
175 × 80 mm
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Většina skvělých věcí v mém 
životě si mě našla sama

Se zástupcem ředitele Skautského institutu pro vnější vztahy 
a komunikaci Jakubem Ambrozkem – Mravencem o tom, kde 

začínal skautovat, jak se dostal k práci ve Skautském institutu nebo 
o chystané kampani při příležitosti oslav deseti let Skautského 

institutu na Staromáku.

LUKÁŠ POLANSKÝ – LUKY

¬
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Jak a kde jsi začínal skautovat?
Moje první zkušenost se skautingem byla na táboře dív-
čího oddílu, na který jsem tehdy jel se svou nejstarší 
sestrou. Následně jsme se postupně přesunuli do dvoj-
oddílu, který v té době sestával z dívčího i chlapecké-
ho oddílu a později se stal koedukovaným. Mám za se-
bou nejméně patnáct táborů s tímhle oddílem, z čehož 
menší polovinu jsem prožil jako účastník, poté jako ve-
doucí. Ten oddíl se dneska jmenuje MTVS a je z Hodo-
nína ze střediska Přátelství. Název oddílu představuje 
zkratku Mladí Táborníci a Veselá Srdce, což byly ty pů-
vodní dva oddíly, které se pak spojily.

Kde jsi pak působil dál? Proč sis vybral právě Skautský 
institut?
Po odchodu na vysokou do Prahy v roce 2012 jsem i na-
dále chystal táborové programy a pomáhal oddíl na dál-
ku koordinovat. Tímto způsobem to fungovalo několik 
let, neměl jsem důvod v Praze hledat jiný oddíl. V ro-
ce 2014 jsem se dostal do organizačního týmu Středo-
evropského jamboree v Doksech jako zástupce vedou-
cí komunikace. Na základě této zkušenosti jsem byl 
doporučen Miloši Říhovi – Šípkovi, který tehdy sháněl 
do Skautského institutu někoho na komunikaci. Neby-
lo to tak, že bych si Skautský institut vybral já. Jako vět-
šina skvělých věcí v mém životě si mě to našlo.

Jak vznikl Skautský institut a jaké byly tvé začátky v něm?
Skautský institut jako zvláštní organizační jednotka byl 
založen už v roce 1999, nicméně dlouhé roky plnil čis-
tě funkci správy archiválií z historie českého skautin-
gu. V roce 2013 byl ředitelem jmenovaný Šípek, který 
se do té doby na Ústředí staral o jedno ze strategických 
témat, v rámci čehož vznikly projekty Skautské století 
a Skautská vize. A právě tyhle projekty se tehdy spojily 

se Skautským institutem pod název Skautský institut. 
Záhy začala vyjednávání s magistrátem o tom, zda by 
bylo možné v nějakých volných prostorách, které patří 
Praze, začít dělat veřejnou činnost, která byla popsaná 
v poslání Skautského institutu.

Na podzim roku 2014 jsme se sešli se Šípkem 
a on mi říkal, jaké plány se Skautským institutem má. 
Na Malém náměstí mi ukazoval okna jednoho domu 
s tím, že bychom mohli působit právě tam. O pár měsí-
ců později, v prosinci 2014, jsme skutečně klíče od těch 
prostor dostali. Dlouho jsem pak ve Skautském institu-
tu působil jako dobrovolník, ale tím, jak rostlo množ-
ství komunikační agendy, přestalo to být funkční ja-
ko dobrovolnický úvazek. Časem jsem plynule přešel 
do fáze, kdy se mojí skautskou náplní stal na plný úva-
zek Skautský institut.

Prozradíš víc o náplni své práce ve Skautském institutu? 
Na stejné pozici tu pracuješ už deset let.
Na jednu stranu je to stejná pozice, ale Skautský insti-
tut se za tu dobu hodně posunul a rozrostl. Ze začát-
ku jsme se Šípkem a Anetou Adámkovou všechno řešili 
v podstatě ve třech. Dneska má Skautský institut 60 li-
dí v osmi týmech (tvůrčích skupinách) a podpůrných 
skupinách, dále je do jeho činnosti zapojeno dalších 
200 dobrovolníků nebo lidí na dohodu. Každá tvůr-
čí skupina má na starosti nějaké téma, např. SI v kra-
jině (Patronáty s péčí o krajinu a environmentální vý-
chovou), Troufni SI (zakládání Skautských institutů 
a skauting pro dospělé), SI kabinet, kde připravujeme 
programy inspirované skautingem určené pro formál-
ní vzdělávání pro školy a učitele, atd. Všechna témata 
spojuje poslání Skautského institutu a skutečnost, že 
ta témata jsou na hranici mezi skautingem a společnos-
tí, kde cítíme potenciál obohacení jedním nebo ideál-
ně oběma směry. Další rozměr jsou samozřejmě veřej-
né prostory a nepochybně i Skautský archiv. To všechno 
jsou oblasti, kterým se v rámci komunikace věnujeme. 
Je to hodně pestré.

Jakou největší výzvu ti práce ve Skautském institutu do-
sud přichystala? Byla to sbírka pro Ukrajinu? Ještě ně-
co dalšího?
Sbírka pro Ukrajinu byla velká výzva, ale poměrně krát-
kodobá. Na základě sbírky sice vzniklo několik dlou-
hodobějších iniciativ, se kterými jsme nepočítali, ale 
samotná sbírka se udála během jediného víkendu. Vel-
mi nám tehdy pomohlo, že jsme věděli, komu je sbír-
ka určena, co potřebuje a jak tam věci dopravíme, jeli-
kož u nás na baru v té době pracovala skautka původem 
z Ukrajiny, která byla v kontaktu s tamními skauty. Ne-
byla to komunikační výzva v tom smyslu, že by se sbírka 

„ Dnes má Skautský 
institut 60 lidí v osmi 

týmech a podpůrných 
skupinách, dále je do jeho 
činnosti zapojeno dalších 

200 dobrovolníků nebo lidí 
na dohodu.

Hovory o skautování
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Bidlo: Jako by někdo 
rozsvítil v místnosti, 

kterou jsem dosud viděl 
pouze ve tmě

Instruktor na VLK Falconeri a veterinář Jakub Tichý – Bidlo popisuje, 
co ho v nedávné minulosti nejvíce osobně posunulo.

LUKÁŠ POLANSKÝ

V tomto ročníku Skautského světa se respondentů a re-
spondentek této rubriky budeme ptát na následující 
otázku: Jaké tři aktivity/věci ti v poslední době nejvíce 
pomohly v tvém osobním rozvoji? 

DĚLÁ MI RADOST, KDYŽ 
SE ROSTLINKÁM DAŘÍ
Jako jednu první z věcí, které mě osobně velmi posu-
nuly, bych zmínil svoji zálibu v pěstování pokojových 
rostlin. Dříve jsem tíhnul o dost výrazněji ke zvířatům, 
která šlo chovat v domácích podmínkách. Ale časy se 
mění, a když nemůžete chovat zvířátka, musíte si na-
jít jinou cestu, jak se v bytě dostat blíž k přírodě. A tou-
to cestou se pro mě staly právě „pokojovky“. Zprvu se 
jednalo o celkem vlažný vztah. Koupil jsem si hezkou 

rostlinku, zaléval ji, a když byla na umření, tak jsem ji 
vyměnil. Tento postoj následně změnily dvě věci. Prv-
ní z nich byla událost, kdy mi začal skomírat můj první 
fíkus, kterého jsem se nechtěl vzdát. Začal jsem si ho 
tedy více všímat, a protože v bytě nebyl sám, postupně 
se moje pozornost rozšířila i na ostatní rostlinky. Můj 
zvyšující se zájem o mé zelené kamarády přivolal dru-
hou, zásadnější věc pro můj rozvoj v této oblasti. Dostal 
jsem knihu o pokojových rostlinách s názvem Pokojov-
ky od jara do zimy. Knihu jsem pročetl během víkendu, 
který jsem zrovna netrávil doma, ale už při čtení jsem 
čerpal inspiraci, co všechno by se dalo zlepšit. Jakmile 
jsem přijel domů, začal jsem se řídit radami, které jsem 
se dočetl. Jednou z nich bylo například ostříhání listů, 
které nevypadají už moc k světu, čemuž jsem se vždy 
snažil vyhnout. Přece bych nestříhal listy, které se mož-
ná ještě, byť jen s velmi malou pravděpodobností, dají 
zachránit, že? Kniha mi však dodala odhodlání ostříhat 
ty nejhorší listy, a rostlinkám se začalo dařit lépe. Ná-
sledovalo další stříhání, tentokrát o něco radikálnější, 
řízkování na množení, hnojení a změna v režimu zalé-
vání. Změna mého přístupu k péči o „pokojovky“ při-
nesla do mého života velkou radost, jelikož je to na rost-
linkách vidět a kdykoli se na ně podívám, potěší mě to. 

SETKÁNÍ S NOVÝM 
SOUSEDEM – DÍKY 
NĚMU OPĚT FOTÍM

Když jsem se přestěhoval do Prahy, ocitl jsem se na mís-
tě, o kterém jsem vždy tvrdil, že bych zde nikdy bydlet 
nechtěl. Okolnosti života nás ale někdy zavedou tam, 
kam bychom to nikdy nečekali, a díky tomu se setkáme 
s lidmi, se kterými bychom se jinak nemohli seznámit. 

Můj rozvoj
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A to byl případ majitele vinár-
ny o dva bloky vedle toho na-
šeho. Krátce po přistěhování 
mě vinárna začala přitahovat. 
Ne kvůli vínu, ale kvůli výz-
době ve vitrínách. Ta totiž se-
stávala ze starých fotoapará-
tů, mezi kterými mě osobně 
nejvíce oslovily fl exarety. Pár 
týdnů trvalo, než jsem se od-
hodlal zajít dovnitř pod zá-
minkou, že si jdu pro víno. 
Zástěrka na seznámení se 
s majitelem fotoaparátů však napoprvé nevyšla, jelikož 
majitel zrovna ten den ve vinárně nebyl. Další týden už 
jsme se setkali, z čehož jsem byl velmi příjemně překva-
pený. Přestože jsme se nikdy předtím neviděli, majitel 
vinárny mě přivítal slovy „Dobrý den, sousede“, čímž 
zmizel můj trapný pocit a obavy se zeptat. Po mé první 
otázce na fl exaret byl vidět upřímný nárůst jeho zájmu, 
načež jsem byl vyzván, abych se v následujících dnech 
zastavil s již vytvořenými fotografi emi. Flexaret jsem 
podědil před devíti lety, ale jediné, co jsem dosud zvlá-
dal, bylo vyměnit fi lm, spustit spoušť a ostřit. Na další 
schůzce jsme se podívali na další funkce fl exaretu a na 
fotky, které jsem vyfotil. Na závěr mě podpořil v dalším 
focení a vyzval mě, abych mu fotky opět přinesl uká-
zat. Od té doby jsme se setkali ještě několikrát, a i když 
jsem si k němu zašel jen pro víno, abych tohoto milého 
a ochotného chlapíka podpořil, vždy si mě pamatoval 
a ptal se na moje pokračování a progres ve fotografová-
ní. On sám byl profesionálním fotografem a jeho přátel-
ský přístup bylo něco, co ve mně nejvíce zvedlo zvýšený 
zájem o to, jak vlastně fotím. Nejdůležitější na tom je, že 
mě focení začalo více bavit a každou možnost vytažení 
fl exaretu si maximálně užívám. Nedávno jsem se opět 
prohrabával fotkami, které z fl exaretu mám, a potěšilo 
mě, že rozdíl ve kvalitě fotek je opravdu znát.

PŘÍPRAVY 
NA SVATBU

Další významnou skutečností, 
která mě osobně velmi posunu-
la, a současně životní etapou, 
je aktuálně probíhající přípra-
va na svatbu. Zvolili jsme si ja-
ko oddávající farářku z Církve 
československé husitské, která 
se před svatbou se snoubenci 
setkává a probírá s nimi nejrůz-
nější témata týkající se vztahu. 
Předsvatební období pro nás te-
dy znamenalo nejen přípravu na svatbu, ale také domá-
cí úkoly od paní farářky. Patřilo k nim například nut-
nost zamýšlení se nad tím, co dělá druhému radost, 
nebo co by nám do vztahu vedoucímu ke spokojenosti 
poradili naši prarodiče. Byly to velmi zajímavé podně-
ty. Nejvýznamnějším bodem pro mě osobně bylo pře-
nesení desatera do kontextu vztahu. Působilo to na mě 
dojmem, jako by mi někdo rozsvítil v temné místnosti, 
kterou jsem dosud viděl pouze ve tmě. Nejednalo se te-
dy pouze o rozšíření obzorů, ale o získání úplně jiné-
ho pohledu na vlastně celkem běžné věci. Většina toho 
se týkala lásky k druhému a věcí, které mají být ve vzta-
hu tabu. Uvědomil jsem si, že když budu žít v předsta-
vách, může mi realita snadno uniknout. A to mě tehdy 
cestou na první schůzku s farářkou ani nenapadlo, že by 
tato setkání mohla představovat něco výjimečného pro 
můj osobní rozvoj. Sebeuvědomění, uvědomění si toho 
druhého, ujištění se v nejistých otázkách a vědomí, že 
si jdete za štěstím a chcete ho sdílet. A je toho rozhod-
ně mnohem více, co mi tento rituál do života přinesl. 
Rozhodnutí ohledně církevního sňatku a s tím souvise-
jící příprava bylo jedno z rozhodnutí, které bych hod-
notil jako ta nejlepší, co jsem kdy udělal. Přestal jsem 
se snažit o to, aby každý den byl co nejproduktivnější, 
a začal jsem pracovat na tom, abych každý den, kdy je 
to možné, byl co nejvíce se svými blízkými.

Bidlo se od svých šesti let pohybo-
val ve skautském prostředí středis-
ka Povodeň – Benátky nad Jizerou. 
Aktuálně působí jako instruktor 
na VLK Falconeri. Vystudoval 
obor veterinární hygiena a ekolo-

gie na VETUNI Brno. Pracuje jako veterinární lékař.
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„ Další významnou 
skutečností, která mě 

osobně velmi posunula, 
a současně životní etapou je 

aktuálně probíhající příprava 
na svatbu.

https://casopisy.skaut.cz/svet/1312


92,2 × 265,0 mm

92,2 × 176,7 mm
92,2 × 88,3 mm

Časopis má formát 184,5 × 265,0 mm 
a vychází jako rozsáhlá příloha ostatních 
časopisů v nákladu 5 900 výtisků.  
Prolistujte si ho. 

Rozměry a ceny inzerce

SKAUTING   
ČASOPIS PRO DOSPĚLÉ VEDOUCÍ ODDÍLŮ A STŘEDISEK  

velikost rozměr cena

⚫⚫ celostrana 184,5 × 265,0 mm 19 000 Kč

⚫⚫ polovina – výška 92,2 × 265,0 mm 12 000 Kč

⚫⚫ třetina 92,2 × 176,7 mm 9 000 Kč

⚫⚫ šestina 92,2 × 88,3 mm 7 000 Kč

PŘÍPLATKY:  20 % za 3. stranu obálky,  25 % za zadní stranu obálky

VKLÁDANÁ INZERCE:  2 Kč/ks (vždy jen do celého nákladu časopisu)OŘEZ (SPADÁVKA):  na každé straně je třeba připočítat 3 mm

CENY JSOU UVÁDĚNY BEZ 21% DPH

FORMÁTY  
A CENY INZERCE

MOZAIKA
Vyrážíš často do přírody a jako suvenýry si nosíš ka-
mínky? Tady je tip, jak s nimi naložit. Co si třeba vy-
robit mozaiku? Z kartonu si vytvoř požadovaný tvar 
obrazu nebo třeba krabičky. Pomocí barev si natři zá-
klad, po zaschnutí použij lepidlo (Herkules nebo tav-
nou pistoli) a pak už pomocí oblázků tvoř libovolné 
obrazce. Odvážnější se můžou pustit do výroby vlast-
ních zahradních chodníčků. Postup je stejný jako u po-
kládky dlažby a na internetu najdeš spoustu skvělých 
tipů jak na to, např. na ̂ bit.ly/mozaikovy-kvetinac.

ZÁVĚS S PTÁČKEM
Připrav si malý kus dřeva z měkkého stromu, napří-
klad z borovice nebo smrku. V atlasu si najdi druh 
ptáčka, kterého si chceš vyrobit. Pomocí rydel na 
dřevo si vytvaruj tělo a pak ho podle obrázku vyma-
luj. Na to jsou skvělé akrylové barvy. A teď už ho jen po-
mocí provázku nebo silonu pověs na připravenou vět-
vičku zbavenou kůry. Tento závěs může být krásnou 
ozdobou nejen v klubovně!

Vyrábění  
z přírodnin

Sestavila Kateřina Štěpánková – Káťa.

Jeden ze způsobů, jak se přiblížit přírodě, je vzít ji do rukou, 
chvíli si s ní hrát a něco z ní vytvořit – ano, řeč je o vyrábění 
z přírodních materiálů. V lese nebo na louce najdeme pest-
rou paletu barev i tvarů, se kterou se dá zkoušet experimen-
tovat a vyrobit si něco praktického nebo tvořit jenom tak pro 
radost. Aktivity můžete zařadit jako program schůzky nebo 
zakončení procházky na podzimní víkendovce.

TISKNI KVĚTINAMI!
Nasbírej hezké barevné květiny různých druhů, ideál- 
ně i s listy. Připrav si čtvrtku, kladívko a obyčejný pa-
pír. Čerstvé kytičky naaranžuj na čtvrtku tak, jak se ti 
líbí, a polož na ně papír. A teď už do nich opatrně, ale 
silně tluč. Výsledek je krásně efektní! Je skvělé, že ne-
jsou potřeba žádné barvy a vytvoříš si čistě přírodní 
vlastnoruční tisk. Kam si obrázek pověsíš?

KORÁLKY Z PŘÍRODY
Co se vydat na lov korálků? Běž do přírody a sbírej 
všechno, co se dá provléct. Kamínek s dírkou, kousek 
kůry, pírko nebo cokoliv, co se ti líbí. Navleč si je hezky 
na kůžičku a šperk je na světě. Je na tobě, jestli si vy-
tvoříš náramek nebo náhrdelník. Co třeba zkusit od-
dílový přívěsek? Na kousek kůry si můžete vyrýt nebo 
vypálit jméno oddílu a šperk, který vás všechny pro-
pojí, je hotový.
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MVĚNEČEK Z PROUTÍ

Nalámej nebo nastříhej větvičky z břízy či vrby, roz-
děl je na dvě poloviny, smotej, vytvaruj věnec a svaž 
ho. Teď už jen zdob čímkoliv, co máš rád/a. Podzimní 
tip – natrhej lampionky (mochyni židovskou) a ty při-
lep tavnou pistolí. Dobře vypadá, když některé ote-
vřeš a jiné necháš zavřené. A zářící oranžový věnec, 
připomínající podzimní slunce, je na světě. Pokud ho 
opatrně uložíš do krabičky, vydrží i několik sezón. ×

PRAK
Vlastnoručně vyrobený prak ocení každý dobrodruh, 
protože zasáhnout vytyčený cíl k dobrodružství roz-
hodně patří. Najdi vidlici z tvrdého, pevného dřeva, 
pořiď prakovku neboli leteckou gumu (seženeš v že-
lezářství nebo modelářství), na kapsu ovál z koženky 
či kůže (cca 5x3 cm) a ještě budeš potřebovat prová-
zek. Na vidlici asi centimetr od každého konce udě-
lej zářez pro gumu. Ke kapse z každé strany připevni 
prakovku, nejlepší je jí přehnout do připravených ot-
vorů a zavázat (viz obrázek) a to samé udělat s dru-
hými konci gumy. Ohnout okolo vidlice, pevně zavá-
zat a máš hotovo. A teď už jen najít vhodné střelivo, nej-
lepší jsou malé kamínky a pro menší děti šišky. Jaký 
bude tvůj první cíl?

DO LESA PRO NÁBYTEK
Domluv se s lesníkem, vezmi pilu a z poraženého 
stromu si uřízni špalek. Konce zahlaď smirkovým pa-
pírem. Na kulatině můžeš nechat kůru, ale i bez ní má 
své kouzlo. Není to jen stylové, ale dotýkat se skuteč-
ného masivu je opravdu příjemné. Budeš špalek pou-
žívat jako stoličku, nebo spíše stolek? 
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MARTIN SEDMERA – INTOŠ
Výchovný zpravodaj v pražské 
Zbraslavi, instruktor rádcovského 
kurzu a člen Skautského odboru, kde 
se věnuje podpoře rádců a rádkyň. 

Nezapomeňme  
na rádce  

a rádkyně
Jak podporovat jejich rozvoj na 

úrovni oddílu nebo střediska

Kompetentní rádci a rádkyně jsou jednou z nejdůležitějších 
součástí družinového systému, který je základním staveb-
ním kamenem výchovy v oddílech skautů a skautek. Jako ve-
dení oddílu se spoléháme na to, že připravují kvalitní pro-
gram, jenž mladší členy a členky v oddíle rozvíjí, a zodpo-
vědně vedou svoji družinu. Tento úkol je však výzvou, se 
kterou jim mají oddíloví vedoucí nebo výchovní zpravoda-
jové pomoci. V tomto článku si představíme některé ze způ-
sobů, jak rádce a rádkyně v jejich roli podpořit. 

V ODDÍLE
Oddíl je primárním zdrojem inspirace a rozvoje rádců a rád-
kyň. Začínající vedení družin replikuje to, co sami zažili, 
když byli ve skautském věku. Efektivním nástrojem, jak mo-
hou začínající nebo budoucí rádci a rádkyně nabývat rádcov-
ských kompetencí, je systém nástupnictví. Budoucí rádci 
a rádkyně jsou nejprve v podrádcovské roli a postupně se 
seznamují s vedením družiny a zkouší si připravovat a vést 
programy. S tím jim pomáhají i ostatní ve vedení družiny.

Oporou týmům, které vedou družiny, mohou být zkuše-
nější vedoucí, oddíloví rádci a rádkyně, nejlépe takoví, kteří 

sami družinu v minulosti vedli. Říkáme jim družinoví pa-
troni/patronky a právě oni pomáhají družinám v pláno-
vání jejich další činnosti, kontrolují připravenost programu 
a jsou nejbližší spojkou ve vedení oddílu. Rádcům a rád-
kyním poskytují zpětnou vazbu na připravené programy 
a pomáhají jim reflektovat odvedené schůzky a akce. Mís-
tem pro posezení s patronem či patronkou mohou být oddí-
lové rady, ale například i chvilka po schůzce. Pokud má je-
den patronující na starosti více družin, může být vhodné si 
na každou najít jiný čas. Jejich rolí není vést družinu místo 
rádců a rádkyň ani je kontrolovat v průběhu schůzek, ale 
podporovat je a nechat jim prostor se rozvíjet a dělat chyby.

Oddílové rady jsou také místem, kde může probíhat 
vzdělávání rádců a rádkyň zprostředkované vedením od-
dílu. Věnujte na radě čas předání tématu, které je pro rádce 
a rádkyně aktuální a atraktivní, například jak pracovat na 
schůzce s mobily nebo zajímavý způsob zapojení bodů ze 
stezky do programu. Čas nemusí být vyhrazen přímo na 
setkání celé oddílové rady, lze dělat setkání pouze pro ve-
dení družin.

Nebojte se čerpat inspiraci z nápadů, s nimiž přijdou 
rádci a rádkyně sami. Obohacením může být pozváním 
hosta z vnějšku oddílové rady, který si program připraví. 
Podpůrným nástrojem pro zařazení vzdělání rádců a rád-
kyň do programu oddílových rad jsou nově vzniklé nabídky 
programů Posilme rádcování (viz ̂ bit.ly/posilme-radcovani).

Kromě vzdělávání by součástí oddílových rad měla být 
družinová okénka, kde mají družiny příležitost představit, 
co v uplynulém čase dělaly, jaké mají plány, ale i co je trápí 
a s čím potřebují od oddílové rady pomoci.

VE STŘEDISKU
Vzdělávání a rozvoj rádců a rádkyň může probíhat i na 
úrovni střediska, a to formou většího setkání pro všechny 
vedoucí ve středisku, od rádců a rádkyň po vedení oddílů. 
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 Posilujeme rádcování a restartujeme rovering!
Nabídka na podporu dvou důležitých témat má také 
svou finanční podporu, a tak se můžete těšit (a těžit) 
z toho, že hnutí nabízí od letošního podzima dva šab-
lonové kurzy na podporu:

 ⟶ rádcování – více zde: ^bit.ly/posilme-radcovani 
 ⟶ rozjezdu roveringu – více zde: 
^bit.ly/rover-restart

Ve zkratce to znamená, že někdo namyslel a nachys-
tal podporu, o kterou si stačí napsat a přímo ve va-
šich jednotkách ji aplikovat. Účinek se jistě dostaví. 
Pojďte si pro něj! ×

Širší účastnická skupina umožňuje rozmanitější inspiraci, 
ale zároveň je těžší hledat témata, která jsou zajímavá pro 
všechny. Příkladem takových témat jsou odměny a tresty, 
formy získávání zpětné vazby, vedení reflexe nebo ohlížení 
se za skautským rokem.

RÁDCOVSKÁ DRUŽINA
Specifičtějším nástrojem je rádcovská družina, jejímiž 
členy a členkami jsou rádci, rádkyně, podrádci a podrád-
kyně všech družin ve středisku. Taková družina se schází 
jednou za měsíc až dva. Program jí připravují zejména vý-
chovní zpravodajové a zpravodajky nebo členi a členky oddí-
lových rad. Výhodou setkávání napříč oddíly (či družinami) 
je možnost vzájemně se inspirovat programy ostatních. 
Na úvod většiny schůzek jsme na středisku proto zařadili 
program „Rádcovské show and tell“, kdy si představujeme 
jeden zajímavý, inovativní nebo propracovaný program, 
který jsme za dobu od poslední schůzky rádcovské družiny 
vedli. Kromě vzájemné inspirace si tak procvičíme i réto-
rické dovednosti. 

Další pravidelnou náplní rádcovských schůzek je spo-
lečná příprava programu, například se zaměřením na kon-
krétní oblast stezky nebo odborku. Možnost pracovat na 
schůzce s někým jiným než obvykle a šance dostávat zpět-
nou vazbu od zkušenějších vedoucích přímo při kreativním 
procesu je efektivním způsobem, jak rozvíjet rádce a rád-
kyně v přípravě kvalitního programu a zároveň v dávání 
i přijímání zpětné vazby.

Setkání rádcovské družiny jsou kromě vzdělávacích 
programů naplněna hrami a programy, které si účastníci 
sami zažijí a mohou je použít jako inspiraci na vlastní 
schůzky. Témata zpracovávaná na schůzkách vybírají, vy-
bírají rádci a rádkyně sami z nabídky sestavené těmi, kdo 
rádcovské schůzky připravují. Příklady témat jsou zapojo-
vání stezky a odborek do programu, autorita, řešení kon-
fliktů v družině nebo plánování osobního rozvoje.

Kromě schůzek mohou být programem rádcovské dru-
žiny i výpravy nebo přespání v klubovně, které doplní pra-
videlnou činnost schůzek a napomůžou stmelení skupiny.

RÁDCOVSKÉ KURZY
Jednorázovým doplněním k dlouhodobým nástrojům před-
staveným výše jsou rádcovské kurzy. Jde o zpravidla víken-
dová setkání určená pro budoucí i stávající rádce a rádkyně. 
Kurzy mohou sestávat z několika víkendů, ale mohou mít 
podobu i jednoho setkání. Jsou místem pro seznamování 
a výměnu zkušeností, inspiraci a motivaci rádců a rádkyň 
a prostorem pro vzdělávání a rozvoj. Kurzy lze uspořádat 
i na střediskové úrovni. Připravit celý takový kurz se může 
zdát jako výzva, je to však investice do kvality výchovy ve 
středisku i do budoucích vedoucích. Průvodcem přípra-
vou kurzu je Metodika vzdělávání na rádcovských kur-
zech (^bit.ly/radcovska-metodika), která práci usnadňuje.

Kromě střediskových rádcovských kurzů existuje 
i nabídka kurzů na úrovni okresu, kraje nebo kurzů ote-
vřených komukoli. Nabídku některých kurzů naleznete 
v databázi vzdělávacích akcí (^bit.ly/radcovske-kurzy). 
Rádcovské kurzy bývají prvním větším seznámením se 
skautingem mimo vlastní středisko, a jsou tak zdroji 
nové inspirace, přátelství a zážitků. Podporujte vaše 
rádce a rádkyně v tom vyrážet na kurzy mimo středisko. 

Pokud takový kurz ve vašem okolí není, zkuste pomoci 
jeho vzniku například v okrese či kraji.

Pro zkušenější rádce a rádkyně, kteří vedou déle než 
rok, jsou určena rádcovská setkání Žirafa. Jde o motivační 
akce, které jsou oproti rádcovským kurzům ještě více zamě-
řeny na zážitky. Žirafy jsou pořádány na úrovni krajů či re-
gionů (protože ne každý kraj má svoji Žirafu), viz ̂ radce.
skaut.cz/zirafy. 

Kromě rádcovských kurzů a Žiraf jsou příležitostmi 
pro rozvoj akce jako Svojsíkův závod nebo Hra družin (celo-
roční hra probíhající prostřednictvím časopisu Skaut plná 
úkolů pro družiny). Vedení družin může v praxi využít na-
byté kompetence související s řízením družiny a získat zpět-
nou vazbu na oblasti, v nichž se mají s družinou posunout.

ZÁVĚR
Může se zdát, že není snadné najít čas pro rozvoj rádců 
a rádkyň. Smysl dává mu věnovat i jen pár minut s patro-
nem po konci schůzky, půlhodinku na oddílové radě nebo 
jednu schůzku měsíčně v rádcovské družině. Tato investo-
vaná energie se projeví v podobě kompetentních vedoucích 
družin, kteří připravují kvalitní a rozvojový program. Dru-
žinové schůzky jsou to, co utváří skauty a skautky ve věku, 
kdy řada z nich skauting opouští. Nezapomeňme proto při 
plánování oddílové činnosti i na podporu rádců a rádkyň.
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PRAXE REPORTÁŽ

PROMOČENÍ, ALE S DOBRÝM POCITEM. 

JAK SE NARYCHLO SHÁNÍ SKAUTSKÁ POMOC 

PŘI POVODNÍCH

V pátek 13. září zasáhly střední Evropu vydatné deště, které způsobily růst hladin řek 

a na některých místech rozsáhlé a ničivé povodně. Předpovědi, kde vysoká voda zasáhne 

nejvíce, se měnily každý den a žádná obec u řeky si nemohla být jistá, zda se voda 

nerozleje i tam. Páteční prognózy ukazovaly na Brno, tamní skauti proto rychle začali 

svolávat pomoc.

M
ůj čtvrteční návrat z dovolené byl oprav-

du trochu šok. Nad Rakouskem naše 

letadlo pohltily husté dešťové mraky 

a čím více jsme se přibližovali k zemi, tím více ponu-

ré a tmavé bylo naše okolí. Obrovské kaluže na letišti 

nám jen potvrdily, že musí pršet už nějakou dobou 

a celou cestu z Vídně do Brna stále nepřestávalo. 

Když jsem se další den probudila do tohoto ponurého 

počasí a ze všech stran se jako velká voda valily zprávy 

o hrozících povodních, bylo to jako z nějakého špatné-

ho snu. Kolem pátečního poledne se objevila na středis-

kové skupině zpráva, že místostarostka brněnské čtvrti 

Židenice shání dobrovolníky, kteří by měli možnost 

ještě ten večer pomoci s plněním pytlů, které se využí-

vají jako opatření proti povodním. Předala jsem stejně 

jako ostatní vedoucí tuto zprávu do oddílu a našeho ro-

verského kmene a během pár hodin se zpráva musela 

dostat snad ke všem činovníkům střediska. 

Kolem čtvrté hodiny jsme se měli sejít u Židenického 

hřbitova. Když jsem dorazila na místo, potkala jsem 

se nejdříve s dvěma vedoucími oddílu z našeho stře-

diska. Jelikož byla celá akce zorganizovaná narychlo 

AUTORKA LENKA ROTSCHEINOVÁ – POCAHONTAS

Vedoucí brněnského roverského kmene Caudata a studentka architektury. 

Zajímá se především o rovering, ráda organizuje větší střediskové akce 

a ve svém volném čase se věnuje různým formám umění.
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a neměli jsme nejpřesnější informace, měli jsme nej-

dřív trochu problém místo srazu najít, ale nakonec 

jsme se po rozbahněné cestě dostaly až do zvláštního 

dvora.Tam nás spolu s dalšími členy našeho středis-

ka, místostarostky, hasičů a pár dalších dobrovolníků 

přivítala také hromada písku, lopaty a čtyři plničky 

protipovodňových pytlů. 

ZIMA A MOKRO, ALE TAKY PIZZA

Na místě se nás sešlo kolem dvaceti, většinově skauti. 

Když jsme začali s plněním pytlů pískem, byl to 

celkem neřízený chaos. Kolem čtyř plniček, což jsou 

kovové „trychtýře“, na které se nasadí protipovod-

ňové pytle a následně se do nich lopatou sype písek, 

jsme se náhodně střídali a pletli jsme se navzájem 

jeden druhému pod nohy. Do toho se téměř každý 

protipovodňový pytel po naplnění roztrhnul a stal 

se nepoužitelným, takže jsme museli písek vysypat 

a začít znovu, což bylo pro nás bylo značně demo-

tivující. První hodinu jsme tedy pracovali téměř 

bez  progresu. 

Aby toho nebylo málo, stále nepřestávalo pršet a také 

nebylo zrovna nejtepleji. Postupně se ale naštěstí 

všechno v dobré obrátilo. Hasiči nad námi postavili 

stan a po nějaké době bylo také úspěšně zorganizo-

váno dovezení nových pytlů. Také nám byl přivezen 

catering v podobě várnic s teplým čajem. Pak už 

trvalo jen chvíli, než jsme si v plnění pytlů našli 

systém a naše práce začala být konečně efektivní. 

Déšť sice neustával, ale pod postavenými stany na 

nás nepršelo a hromada písku před námi se pomalu, 

ale jistě zmenšovala. Párkrát přijeli hasiči, aby nám 

doplnili vybavení, a také se za námi přijel podívat 

pan starosta. 

Jednou za čas přijelo nákladní auto, do kterého 

jsme naložili naplněné pytle, aby se mohly odvézt 

na potřebná místa. Když se začalo stmívat, přivezli 

nám hasiči lampu a pan starosta pizzu, což nám 

udělalo nesmírnou radost. Bylo jí dost pro všechny, 

a ještě nám byla slíbena druhá várka! Po zasloužené 

přestávce a posilnění pizzou jsme se tedy znovu 

dali do práce a během hodiny a půl jsme nasypali 

do pytlů poslední zbytky písku. Druhá várka pizzy 

přijela akorát včas, a tak jsme zakončili naši práci 

druhou večeří. Pytle se odvezli na základní školy 

v naší městské části a také do nemocnice. Od-

cházeli jsme úplně promočení, zmrzlí a od písku, 

zato ale s dobrým pocitem, že jsme mohli alespoň 

 trochu  pomoct. ¶

Poznámka editora: Kde pomoct 

Brněnské Židenice, které skauti chystali před velkou 

vodou, naštěstí povodně nakonec téměř nezasáhly. 

To se bohužel nedá říct o místech v Olomouckém 

a Moravskoslezském kraji, kde živel napáchal 

obrovské škody. Po povodních je možné se zapojit 

do pomoci zasaženým obcím nebo přispět do růz-

ných sbírek. 

Přehled sbírek najdete například na 

denikn.cz/1521189/

Nabídky a poptávky skautské pomoci se koordinují 

ve facebookové skupině SkautFórum.SPOLEČNÁ FOTKA POMOCNÍKŮ, PO BOKU JSOU VIDĚT NAPLNĚNÉ PYTLE
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Většina skvělých věcí v mém 
životě si mě našla sama

Se zástupcem ředitele Skautského institutu pro vnější vztahy 
a komunikaci Jakubem Ambrozkem – Mravencem o tom, kde 

začínal skautovat, jak se dostal k práci ve Skautském institutu nebo 
o chystané kampani při příležitosti oslav deseti let Skautského 

institutu na Staromáku.

LUKÁŠ POLANSKÝ – LUKY

¬
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Jak a kde jsi začínal skautovat?
Moje první zkušenost se skautingem byla na táboře dív-
čího oddílu, na který jsem tehdy jel se svou nejstarší 
sestrou. Následně jsme se postupně přesunuli do dvoj-
oddílu, který v té době sestával z dívčího i chlapecké-
ho oddílu a později se stal koedukovaným. Mám za se-
bou nejméně patnáct táborů s tímhle oddílem, z čehož 
menší polovinu jsem prožil jako účastník, poté jako ve-
doucí. Ten oddíl se dneska jmenuje MTVS a je z Hodo-
nína ze střediska Přátelství. Název oddílu představuje 
zkratku Mladí Táborníci a Veselá Srdce, což byly ty pů-
vodní dva oddíly, které se pak spojily.

Kde jsi pak působil dál? Proč sis vybral právě Skautský 
institut?
Po odchodu na vysokou do Prahy v roce 2012 jsem i na-
dále chystal táborové programy a pomáhal oddíl na dál-
ku koordinovat. Tímto způsobem to fungovalo několik 
let, neměl jsem důvod v Praze hledat jiný oddíl. V ro-
ce 2014 jsem se dostal do organizačního týmu Středo-
evropského jamboree v Doksech jako zástupce vedou-
cí komunikace. Na základě této zkušenosti jsem byl 
doporučen Miloši Říhovi – Šípkovi, který tehdy sháněl 
do Skautského institutu někoho na komunikaci. Neby-
lo to tak, že bych si Skautský institut vybral já. Jako vět-
šina skvělých věcí v mém životě si mě to našlo.

Jak vznikl Skautský institut a jaké byly tvé začátky v něm?
Skautský institut jako zvláštní organizační jednotka byl 
založen už v roce 1999, nicméně dlouhé roky plnil čis-
tě funkci správy archiválií z historie českého skautin-
gu. V roce 2013 byl ředitelem jmenovaný Šípek, který 
se do té doby na Ústředí staral o jedno ze strategických 
témat, v rámci čehož vznikly projekty Skautské století 
a Skautská vize. A právě tyhle projekty se tehdy spojily 

se Skautským institutem pod název Skautský institut. 
Záhy začala vyjednávání s magistrátem o tom, zda by 
bylo možné v nějakých volných prostorách, které patří 
Praze, začít dělat veřejnou činnost, která byla popsaná 
v poslání Skautského institutu.

Na podzim roku 2014 jsme se sešli se Šípkem 
a on mi říkal, jaké plány se Skautským institutem má. 
Na Malém náměstí mi ukazoval okna jednoho domu 
s tím, že bychom mohli působit právě tam. O pár měsí-
ců později, v prosinci 2014, jsme skutečně klíče od těch 
prostor dostali. Dlouho jsem pak ve Skautském institu-
tu působil jako dobrovolník, ale tím, jak rostlo množ-
ství komunikační agendy, přestalo to být funkční ja-
ko dobrovolnický úvazek. Časem jsem plynule přešel 
do fáze, kdy se mojí skautskou náplní stal na plný úva-
zek Skautský institut.

Prozradíš víc o náplni své práce ve Skautském institutu? 
Na stejné pozici tu pracuješ už deset let.
Na jednu stranu je to stejná pozice, ale Skautský insti-
tut se za tu dobu hodně posunul a rozrostl. Ze začát-
ku jsme se Šípkem a Anetou Adámkovou všechno řešili 
v podstatě ve třech. Dneska má Skautský institut 60 li-
dí v osmi týmech (tvůrčích skupinách) a podpůrných 
skupinách, dále je do jeho činnosti zapojeno dalších 
200 dobrovolníků nebo lidí na dohodu. Každá tvůr-
čí skupina má na starosti nějaké téma, např. SI v kra-
jině (Patronáty s péčí o krajinu a environmentální vý-
chovou), Troufni SI (zakládání Skautských institutů 
a skauting pro dospělé), SI kabinet, kde připravujeme 
programy inspirované skautingem určené pro formál-
ní vzdělávání pro školy a učitele, atd. Všechna témata 
spojuje poslání Skautského institutu a skutečnost, že 
ta témata jsou na hranici mezi skautingem a společnos-
tí, kde cítíme potenciál obohacení jedním nebo ideál-
ně oběma směry. Další rozměr jsou samozřejmě veřej-
né prostory a nepochybně i Skautský archiv. To všechno 
jsou oblasti, kterým se v rámci komunikace věnujeme. 
Je to hodně pestré.

Jakou největší výzvu ti práce ve Skautském institutu do-
sud přichystala? Byla to sbírka pro Ukrajinu? Ještě ně-
co dalšího?
Sbírka pro Ukrajinu byla velká výzva, ale poměrně krát-
kodobá. Na základě sbírky sice vzniklo několik dlou-
hodobějších iniciativ, se kterými jsme nepočítali, ale 
samotná sbírka se udála během jediného víkendu. Vel-
mi nám tehdy pomohlo, že jsme věděli, komu je sbír-
ka určena, co potřebuje a jak tam věci dopravíme, jeli-
kož u nás na baru v té době pracovala skautka původem 
z Ukrajiny, která byla v kontaktu s tamními skauty. Ne-
byla to komunikační výzva v tom smyslu, že by se sbírka 

„ Dnes má Skautský 
institut 60 lidí v osmi 

týmech a podpůrných 
skupinách, dále je do jeho 
činnosti zapojeno dalších 

200 dobrovolníků nebo lidí 
na dohodu.

Hovory o skautování

EKO výzva Světýlka

V letošním 

Světýlku ti 

pomocí výzev

 a úkolů ukážeme, 

jak chránit přírodu, 

aby nám vydržela 

co nejdéle. Splněním 

úkolů máš navíc 

možnost získat od 

Světýlka za tuto 

ekologickou výzvu 

speciální nášivku.
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V každém Světýlku vyjde sada úkolů, kterou bys měl sám či 

s šestkou/smečkou splnit. Jejich plnění bude vyžadovat dokumen-

taci – někdy fotoaparát, někdy něco psaného či kresleného. Vždy 

hotové úkoly pošli na adresu – svetylko@skaut.cz. Pro jednoduchou 

orientaci používej pro všechny zprávy jednu e-mailovou adresu 

a do předmětu napiš: Strakapoud – „tvoje přezdívka“

StrakapoudStrakapoudohroženýohroženýNENE
Co s tím?Co s tím?

Třídění odpaduTřídění odpadu

Řešení z předešlé dvoustrany:

 1-B, 2-I, 3-A, 4-D, 5-C, 6-G, 7-E, 8-H, 9-F

I-c, II-d, III-a, IV-b, V-e, VI-f   Podzim je tady

Pokus se doma začít třídit co nejvíce 

odpadu, co jde. Po 14 dnech třídění 

odpověz na následující otázky:

-  jaké kontejnery pro tříděný odpad 

jste využívali?

-  jakého odpadu bylo nejvíce?

-  jakého odpadu bylo nejméně?

-  jak daleko od tvého domu se nachází 

nádoby na tříděný odpad?

Odpovědi pošli do redakce.

EKO výzva Světýlka
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Připravila: Hopsinka, ilustrace: Oskar

V každém Světýlku vyjde sada úkolů, kterou bys měl sám či 

s šestkou/smečkou splnit. Jejich plnění bude vyžadovat dokumen-

taci – někdy fotoaparát, někdy něco psaného či kresleného. Vždy 

hotové úkoly pošli na adresu – svetylko@skaut.cz. Pro jednoduchou 

orientaci používej pro všechny zprávy jednu e-mailovou adresu 

a do předmětu napiš: Strakapoud – „tvoje přezdívka“

Cílem akce je zbavit přírodu odpadu, 

který zde nemá co dělat. 

A váš úkol? Jednoduchý. Máte rovnou 

tři možnosti, jak tento bod splnit.

1. Zúčastni se akce Ukliďme Česko.

2. Uspořádejte se šestkou či oddílem vlastní 

akci Ukliďme Česko – zaměřit se můžete 

třeba na okolí klubovny či tábořiště.

3. Během výletu do přírody uklízej – 

vezmi si s sebou odpadkový pytel a snaž 

se ho celý naplnit odpadky a vytřídit.

Některé odpadky se v přírodě rozloží a stanou 

se součástí půdy. Jiné se nerozloží či jejich 

rozklad trvá velmi dlouho. 

Vyzkoušejte si jednoduchý pokus. 

Budete potřebovat: lopatku, okusek od jablka, 

list salátu, slupku od banánu, obal od sušenky 

a kus polystyrenu. Pro každý odpadek vyhlubte 

díru a odpadek zde zakopejte. Místa, kde jsou 

jednotlivé odpadky zahrabané, si označte. 

Po 1 měsíci se na místo vraťte a odpadky 

vykopejte. Které odpadky jsou rozložené a 

které ne? Jak pomohou či uškodí přírodě? 

Odpověď na tyto otázky a fotku vašeho 

pokusu pošlete do redakce.

Pokus se konkrétní odpadky spojit s 
časem, jak dlouho trvá jejich rozklad. 

ohroženýohrožený Ukliďme ČeskoUkliďme Česko Rozklad odpaduRozklad odpadu

    Řešení: - žvýkačka – 50 let 

- plechovka – 15 let - nápojový 

karton – 100 let - list papíru – 2-5 

měsíců - sklo – nikdy - PET lahev – 

více jak 100 let

50 let50 let

100 let100 let

nikdynikdy

15 let15 let25 měsíců25 měsíců

více jak 100 let
více jak 100 let

Pošli fotku z tvé akce. 

Co nejdivnějšího jste během úklidu 

našli? Kolik jste uklidili odpadků?

MARTIN SEDMERA – INTOŠVýchovný zpravodaj v pražské Zbraslavi, instruktor rádcovského kurzu a člen Skautského odboru, kde se věnuje podpoře rádců a rádkyň. 

Nezapomeňme  
na rádce  

a rádkyně
Jak podporovat jejich rozvoj na úrovni oddílu nebo střediska

Kompetentní rádci a rádkyně jsou jednou z nejdůležitějších součástí družinového systému, který je základním staveb-ním kamenem výchovy v oddílech skautů a skautek. Jako ve-dení oddílu se spoléháme na to, že připravují kvalitní pro-gram, jenž mladší členy a členky v oddíle rozvíjí, a zodpo-vědně vedou svoji družinu. Tento úkol je však výzvou, se kterou jim mají oddíloví vedoucí nebo výchovní zpravoda-jové pomoci. V tomto článku si představíme některé ze způ-sobů, jak rádce a rádkyně v jejich roli podpořit. 
V ODDÍLE
Oddíl je primárním zdrojem inspirace a rozvoje rádců a rád-kyň. Začínající vedení družin replikuje to, co sami zažili, když byli ve skautském věku. Efektivním nástrojem, jak mo-hou začínající nebo budoucí rádci a rádkyně nabývat rádcov-ských kompetencí, je systém nástupnictví. Budoucí rádci a rádkyně jsou nejprve v podrádcovské roli a postupně se seznamují s vedením družiny a zkouší si připravovat a vést programy. S tím jim pomáhají i ostatní ve vedení družiny.Oporou týmům, které vedou družiny, mohou být zkuše-nější vedoucí, oddíloví rádci a rádkyně, nejlépe takoví, kteří 

sami družinu v minulosti vedli. Říkáme jim družinoví pa-troni/patronky a právě oni pomáhají družinám v pláno-vání jejich další činnosti, kontrolují připravenost programu a jsou nejbližší spojkou ve vedení oddílu. Rádcům a rád-kyním poskytují zpětnou vazbu na připravené programy a pomáhají jim reflektovat odvedené schůzky a akce. Mís-tem pro posezení s patronem či patronkou mohou být oddí-lové rady, ale například i chvilka po schůzce. Pokud má je-den patronující na starosti více družin, může být vhodné si na každou najít jiný čas. Jejich rolí není vést družinu místo rádců a rádkyň ani je kontrolovat v průběhu schůzek, ale podporovat je a nechat jim prostor se rozvíjet a dělat chyby.Oddílové rady jsou také místem, kde může probíhat vzdělávání rádců a rádkyň zprostředkované vedením od-dílu. Věnujte na radě čas předání tématu, které je pro rádce a rádkyně aktuální a atraktivní, například jak pracovat na schůzce s mobily nebo zajímavý způsob zapojení bodů ze stezky do programu. Čas nemusí být vyhrazen přímo na setkání celé oddílové rady, lze dělat setkání pouze pro ve-dení družin.
Nebojte se čerpat inspiraci z nápadů, s nimiž přijdou rádci a rádkyně sami. Obohacením může být pozváním hosta z vnějšku oddílové rady, který si program připraví. Podpůrným nástrojem pro zařazení vzdělání rádců a rád-kyň do programu oddílových rad jsou nově vzniklé nabídky programů Posilme rádcování (viz ̂ bit.ly/posilme-radcovani).Kromě vzdělávání by součástí oddílových rad měla být družinová okénka, kde mají družiny příležitost představit, co v uplynulém čase dělaly, jaké mají plány, ale i co je trápí a s čím potřebují od oddílové rady pomoci.

VE STŘEDISKU
Vzdělávání a rozvoj rádců a rádkyň může probíhat i na úrovni střediska, a to formou většího setkání pro všechny vedoucí ve středisku, od rádců a rádkyň po vedení oddílů. 
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 Posilujeme rádcování a restartujeme rovering!Nabídka na podporu dvou důležitých témat má také svou finanční podporu, a tak se můžete těšit (a těžit) z toho, že hnutí nabízí od letošního podzima dva šab-lonové kurzy na podporu: ⟶ rádcování – více zde: ^bit.ly/posilme-radcovani  ⟶ rozjezdu roveringu – více zde: ^bit.ly/rover-restartVe zkratce to znamená, že někdo namyslel a nachys-tal podporu, o kterou si stačí napsat a přímo ve va-šich jednotkách ji aplikovat. Účinek se jistě dostaví. Pojďte si pro něj! ×

Širší účastnická skupina umožňuje rozmanitější inspiraci, ale zároveň je těžší hledat témata, která jsou zajímavá pro všechny. Příkladem takových témat jsou odměny a tresty, formy získávání zpětné vazby, vedení reflexe nebo ohlížení se za skautským rokem.

RÁDCOVSKÁ DRUŽINASpecifičtějším nástrojem je rádcovská družina, jejímiž členy a členkami jsou rádci, rádkyně, podrádci a podrád-kyně všech družin ve středisku. Taková družina se schází jednou za měsíc až dva. Program jí připravují zejména vý-chovní zpravodajové a zpravodajky nebo členi a členky oddí-lových rad. Výhodou setkávání napříč oddíly (či družinami) je možnost vzájemně se inspirovat programy ostatních. Na úvod většiny schůzek jsme na středisku proto zařadili program „Rádcovské show and tell“, kdy si představujeme jeden zajímavý, inovativní nebo propracovaný program, který jsme za dobu od poslední schůzky rádcovské družiny vedli. Kromě vzájemné inspirace si tak procvičíme i réto-rické dovednosti. 
Další pravidelnou náplní rádcovských schůzek je spo-lečná příprava programu, například se zaměřením na kon-krétní oblast stezky nebo odborku. Možnost pracovat na schůzce s někým jiným než obvykle a šance dostávat zpět-nou vazbu od zkušenějších vedoucích přímo při kreativním procesu je efektivním způsobem, jak rozvíjet rádce a rád-kyně v přípravě kvalitního programu a zároveň v dávání i přijímání zpětné vazby.

Setkání rádcovské družiny jsou kromě vzdělávacích programů naplněna hrami a programy, které si účastníci sami zažijí a mohou je použít jako inspiraci na vlastní schůzky. Témata zpracovávaná na schůzkách vybírají, vy-bírají rádci a rádkyně sami z nabídky sestavené těmi, kdo rádcovské schůzky připravují. Příklady témat jsou zapojo-vání stezky a odborek do programu, autorita, řešení kon-fliktů v družině nebo plánování osobního rozvoje.Kromě schůzek mohou být programem rádcovské dru-žiny i výpravy nebo přespání v klubovně, které doplní pra-videlnou činnost schůzek a napomůžou stmelení skupiny.
RÁDCOVSKÉ KURZY
Jednorázovým doplněním k dlouhodobým nástrojům před-staveným výše jsou rádcovské kurzy. Jde o zpravidla víken-dová setkání určená pro budoucí i stávající rádce a rádkyně. Kurzy mohou sestávat z několika víkendů, ale mohou mít podobu i jednoho setkání. Jsou místem pro seznamování a výměnu zkušeností, inspiraci a motivaci rádců a rádkyň a prostorem pro vzdělávání a rozvoj. Kurzy lze uspořádat i na střediskové úrovni. Připravit celý takový kurz se může zdát jako výzva, je to však investice do kvality výchovy ve středisku i do budoucích vedoucích. Průvodcem přípra-vou kurzu je Metodika vzdělávání na rádcovských kur-zech (^bit.ly/radcovska-metodika), která práci usnadňuje.Kromě střediskových rádcovských kurzů existuje i nabídka kurzů na úrovni okresu, kraje nebo kurzů ote-vřených komukoli. Nabídku některých kurzů naleznete v databázi vzdělávacích akcí (^bit.ly/radcovske-kurzy). Rádcovské kurzy bývají prvním větším seznámením se skautingem mimo vlastní středisko, a jsou tak zdroji nové inspirace, přátelství a zážitků. Podporujte vaše rádce a rádkyně v tom vyrážet na kurzy mimo středisko. 

Pokud takový kurz ve vašem okolí není, zkuste pomoci jeho vzniku například v okrese či kraji.Pro zkušenější rádce a rádkyně, kteří vedou déle než rok, jsou určena rádcovská setkání Žirafa. Jde o motivační akce, které jsou oproti rádcovským kurzům ještě více zamě-řeny na zážitky. Žirafy jsou pořádány na úrovni krajů či re-gionů (protože ne každý kraj má svoji Žirafu), viz ̂ radce.skaut.cz/zirafy. 
Kromě rádcovských kurzů a Žiraf jsou příležitostmi pro rozvoj akce jako Svojsíkův závod nebo Hra družin (celo-roční hra probíhající prostřednictvím časopisu Skaut plná úkolů pro družiny). Vedení družin může v praxi využít na-byté kompetence související s řízením družiny a získat zpět-nou vazbu na oblasti, v nichž se mají s družinou posunout.

ZÁVĚR
Může se zdát, že není snadné najít čas pro rozvoj rádců a rádkyň. Smysl dává mu věnovat i jen pár minut s patro-nem po konci schůzky, půlhodinku na oddílové radě nebo jednu schůzku měsíčně v rádcovské družině. Tato investo-vaná energie se projeví v podobě kompetentních vedoucích družin, kteří připravují kvalitní a rozvojový program. Dru-žinové schůzky jsou to, co utváří skauty a skautky ve věku, kdy řada z nich skauting opouští. Nezapomeňme proto při plánování oddílové činnosti i na podporu rádců a rádkyň.
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Myslíš, že 
výtah je jen 

pro starší 
lidi?

K čemu je v metru  
výtah, když rychle a vesele 
seběhnu po schodech dolů 

na nástupiště?

Vyberte ze seznamu a nakreslete nebo spojte do 6 kroužků, 

kdo nejčastěji používá výtah v metru. 

Pomozte handicapovanému ptáčkovi co nejsnadněji překročit 

všechny bariéry a dokreslete, jak má vypadat bezbarjérový přístup. 

Jak to je
Jak by to 
bylo lepší

Jak to je
Jak by to 
bylo lepší

Vozíčkář Člověk se psem Důchodce Sportovec s kolem

Rodič s kočárkem Rodina s dětmi Člověk s těžkým nákladem

Unavený člověk Nevidomý člověk s hůlkou

7

Děti, kolem nás je 
spousta lidi, kteří se od 
nás liší. Někteří špatně 

slyší, někdo se pohybuje 
jen na vozíku, jiní 

mají potíže se zrakem, 
a proto mají parťáka 

vodicího psa, který jim 
pomáhá dojít všude, 

kam potřebují. 
Ten pes je tak chytrý!  

Ty joooo!

Je mi moc líto 

takových lidí… chci 

jim pomoci…

V České republice 

existují nadace pro 

takové lidi, třeba Světlo 

pro Světlušku.

Bene, to 

není světluška 

jako brouk, ale 

organizace, kde 

hodně podporují 

nevidomé nebo 

zrakově  

postižené.

Světlušky 

mám rád!

Jo, ahaaa!

Najděte a řekněte si, jaké bariéry pro 

handicapované máte v okolí klubovny, 

při cestě do školy a domů.

PROČ INZEROVAT 
PRÁVĚ V NAŠICH ČASOPISECH?
	vysoký náklad (celkem 69 300 ks)
	jasně definovaná cílová skupina	
	profesionální celobarevné zpracování
	spolehlivá distribuce s nulovou remitendou
	bezkonkurenční ceny a bonusy 
	pro inzerci je určeno nejvýše 10 % plochy časopisu

HARMONOGRAM
měsíc termín vydání dodání podkladů
únor 2025 20. 2. 2025 20. 1. 2025
duben 2025 17. 4. 2025 17. 3. 2025
červen 2025 5. 6. 2025 5. 5. 2025
říjen 2025 2. 10. 2025 2. 9. 2025
prosinec 2025 27. 11. 2025 27. 10. 2025

 
KONTAKTNÍ ADRESA

Junák – český skaut,
Tiskové a distribuční centrum, z. s.
Senovážné nám. 24
110 00 Praha 1
IČ: 64934926
DIČ: CZ64934926
bankovní spoj.:  FIO banka, a. s.
Číslo účtu: 2100256379 / 2010

SEKRETARIÁT TDC
tel.: 234 621 223
e-mail: tdc@skaut.cz
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	Ben Já Mína
	Světýlko
	Skaut
	Roverský kmen
	Skautský svět
	Skauting
	Proč inzerovat  právě v našich časopisech?
	Harmonogram
	Kontakt

